
PO SKUPŠČINI SLAVISTOV
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reforme

V začetku preteklega tedna je bila
skupščina združenja slavistov. Značilno
zanjo je bilo, da so najbolj tehtne misli
in predlogi prišli ravno s strani predava-
teljev, kar pa je morda le rezultat tesnih
stikov med študenti in profesorji na tem
oddelku. Seveda pri tem ne mislimo reči,
da študentje na njej niso aktivno sodelo-
vali, omenimo pa lahko, da je bilo štu-
dentov na skupščini občutno prcmalo.
Na srečo ni sklepčnosti nihče preverjal.

Poročilo se je omejilo le na osnovne
točke dela organizacije v preteklem ob-
dobju in je glavno besedo prepustilo di-
skusiji. Osnovna joblika delovanja štu-
dentske orgauizacije — sveti letnikov —
so se izkazali kot zelo uspešni. Zdaj lah-
ko rečemo to, kar ob zadnji skupščini še
nismo mogli, da so namreč sveti letni-
kov le prišli do svoje prave podobe, da
so se uveljavili, da je smer njihovega
delovanja jasno začrtana.
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V
Ljubljani je nekaj več kot

10.000 študentov. Po uradni

statistiki tajništva univerze

je vpisano na univerzi le 8617 štu-

dentov. Preostali del študira na aka-

demijah in višjih ter visokih šolah,

ki jih je tudi v Ljubljani iz leta v

leto več. In vendar je v Zvezi štu-

dentov dokaj lormalnih znamenj,

ki kažejo, da se v glavnem ukvar-

ja organzucija s problematiko štu-

dentov univerze. Tako imamo uni-

verzitetni odbor, »Tribuno«, list

študentov Ijubljanske univerze, in

končno smo ponovno dobili komi-

sijo za višje šole in akademije pri

unlverzitetnem odboru Zveze šlu-

dentov. Kdor pozna delo Zveze štu-

dentov v Ljubljani v zadnjih letih,

mora priznati, da je tudi dejansko

to skoro povsem organizacija štu-

dentov univerze.

Višje šole in akademije so bile skoro
povsem zanemarjene, ali točneje poveda-
no, prepuščene same sebi. Morda bi lah-
ko našli delno opravičilo v aktivizaciji
organizacije ob reformi visokošolksega
študija, katere težišče je bilo prav na uni-
verzi. A temeljitejšega preikusa ta iz-
govor verjetno ne bi vzdržal. Stanje se je
s svoječasno ukinitvijo komisije za višje
šole in akademije še poslabšalo. Vrsta
analiz in poročil kaže, da organizacija ZŠJ
na teh zavodih ni delala tako, kot bi mo-
rala. Vendar mislim, da vse preradi pri
merjamo oblike dela ZŠJ z onimi na aka-
demijah in višjih šolah in satno po teim
presojamo.Zdi pa se mi, da na vseh teh

zavodih le ni bilo tako malo storjenega,
vsaj ne na nekaterih, le da je treba to
delo ocenjevati drugače kot delo fakulte-
tah. Predvsem je treba upoštevati speci-
fi6nost teh zavodov, problematiko, s ka-
tero se ukvarjajo in razlike, ki jih loču-
jejo od fakultet.

Prvo, kar je treba upoštevati, je izred-
no majhno število študentov. Na vseh
višjih šolah in akademijah skupaj jih je
le nekaj več kot na kateri od najmočnej-
ših fakultet. Nekateri zavodi pa imajo ce-
lo manj študentov kot posamezni letniki
fakultet. Zato je nedvomno nespametno
prenašati tja organizacijsko strukturo,
kakršna obstaja po združenjih ZŠJ na fa-
kultetah.

Morda bi prav zaradi tega kazalo orga-
nizirati nekatere od oblik dela ZŠJ za več
teh visokošolskih zavodov skupaj. Tako
bi svobodna katedra umetniških akademij
verjetno imela dokaj več uspeha, kot pa
katedre na posameznih akademijah. Prav
tako bi se lahko formirali sveti posainez-
nih študijskih smeri, ker je za svete let-
nikov premalo študentov.

Gotovo so še druge oblike dela, ki bi
študente akademij in višjih šol pritegnile

k delu. Saj zelo dobro delo socialno-eko-
nomskih komisij kaže, da ie niso tako
nezainteresirani in indiferentni do de-
la, kot kažejo poročila. Zelo zaskrbljujo-
če pa je dejstvo, da so zainteresirani le
za reševanje materialnih vprašanjih. Zve-
za študentov pa vendarle ni samo social-
na organizacija.

Z akademijami in višjimi šolami nekaj
ni bilo v redu. Morda bo to v veliki meri
popravila komisija za višje šole in aka-
demije. V Beogradu imajo ti visokošolski
zavodi celo svoj odbor ZŠJ; pri nas za-
radi že povedanega to ne bi bilo smisel-
no. Dejstvo pa je, da je problematika štu-
dentov na teh zavodih precej drugačno
od problematike na univerzi. In prav tako
drži dejstvo, da doslej ni bilo nikogar
v vodstvu ljubljanske študentske organi-
zacije, ki bi delu študentov na akademi-
jah in višjih šolah posvečal dovolj pozor-
nosti. Morda bo to storila komisija, vsaj
program ima tako zastavljen. Predvsem
pa bo le z delom teh organizacij in s temi
organizacijami mogoče oceniti delo Zve-
ze študentov in ne bo potrebno iskati
drugačnih meril za prikazovanje realne
slike. Milan Kučan

Tisti dnevi so, ko nrs kar vleče na strma
smučišča, mračni, pa vendar imajo v sebi
toliko vsebine, toliko presenečenj iuun
lahko prinese j o . . .
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RAZG0VOR ZA OKROGLO MIZO 0 ŠTIPENDIRANJU

IN KREDITiRANJU

Načrtovanje kadrov
in štipendlranje

PRAVNA DVO- IN ŠTlRILETKA

Pretekli teden je uredništvo Dela orga-
niziralo razgovor o štipendiranju. Ni slu-
6aj, da je ta tema prišla na dnevni red
razgovorov za okroglo mizo takoj po raz-
govoru o refonni visokošolskega študija
in razpravi o predosnutku ustave, saj je
po svoji zapletenosti in nerešenih vpraša-
njih vsekakor aktualna.

S to akcijo je uredništvo Dela pokaza-
lo, da se v celoti zaveda pomembnosti
reševanja teh vprašanj in tako prispevalo
velik delež k pospešenemu in uspešnej-
šemu reševanju pomanjkljivosti štipen-
dijskega sistema.

Sicer lahko ugotovimo, da razgovor
sam po sebi ni prinesel kakih čudodelnih
formul za konkretno reševanje, kar pa
tudi ni nihče, ki pozna to problematiko,
pričakoval. Veliko je bilo storjenega že
s tem, da so se posamezna vprašanja ob-
ravnavala, prikazala z različnih vidikov in
s tem dobila realno osnovo za nadaljnje
diskusije in končno — za rešitev.

Razlike, ki jih omenjam, so se kazale
tudi* v izbiri problematičnih točk. Tako so
predstavniki nekaterih štipenditorjev ka-
zali na bolj svoje probleme, ki se kažejo
v močnem odhajanju srednjega kadra na
visoke šole, pobegi študentov na boljša
delovna mesta, sedlanje Stipendistov in še
vrsto drugih.

Nekateri študentje imajo malo čuta
odgovrnosti in hvaležnosti do štipendi-
torja in s svojim odnosom kalijo razmer-
ja med štipendisti in štipenditorji, čeprav
ne smemo pozabiti, da tudi štipenditorji
ne Storijo vsega, da bi s primerno ureje-
nlm štipendiranjem take pojave odstrani-
li in dostikrat postopajo premalo do-
sledno.

Pri obravnavanju teh vprašanj so se iz-
oblikovala zelo enotna stališča, ko so
udeleženci razgovora jasno poudarili, da
je bistvo problema v nenačrtnem kadro-
vanju na sploh, poudarili pa so tudi ve-
lik pomen povezave štipenditorjev s šti-
pendisti in pomen pravilnega razdeljeva-
nja štipendij.

Vsekakor tiči velik del napak v nena-
črtnl kadrovski politiki, ki takšna, kot je,

sicer ne spada v štipemdiranje, vendar
ima nanj velik vpliv. Te velike vrzeli bo
treba čimprej zamašiti in vse kaže, da je
ta čas že prišel.

In v čem je velik pomen kontaktov šti-
pendistov s štipenditorji? Predvsem v
osebnem obravnavanju vsakega študenta,
daleč od šablanskega obravnavanja pri-
imkov in imen. Udeleženci so povedali,
da so tam, kjer sta obe strami našli skup-
na stališča, kjer se je študent v času štu-
dija pričel navezovati na kolektiv in s tem
tudi na težave tega kolektiva, odpadle
mnoge težave nerazumevanja z obeh. stra-
ni. študent ima pač drugačen odnos do
kolektiva, ki se zanj zanima in ki tudi
od njega — bodočega strokovnjaka — ne-
kaj pričakuje.

Posebno poglavje pa predstavlja razde-
ljevanje štipendij. Tisto, kar se je včasih
bolj ali manj šepetalo, je bilo na razgo-
voru gla&no povedano, čeprav je tudi res,
da so se nekateri čudili, češ kako je to
mogoče, da pri nas takega razdeljevanja
štipendij po kanalih ne poznamo, vendar
pa pojave zvez in poznanstev ne gre po-
sploševati; bo pa potrebno še dosti pri-
zadevanj, da bo tudi to urejeno. In kdo
bo to storil, če ne ravno študenti!

Na razgovoru je beseda nanesla na
vprašanje posojil (kreditov). Vsi, kl so o
tem razpravljali, so mislili na posojila
torez odpisov. še vedno se pojavljajo ten-
dence, da bi študentje sami nosili celotno
breme studija, vesndar mislim, da se že
sami argumenti, ki so preveč trgovski in
praktični. izključujejo. Pri tem so celo
dobn argumenti, kot so: »to imajo v
Ameriki« tn »saj posojilo niti ni tako hu-
da stvar«.

Vendar lahko rečem, da večina ni bila
za posojila, ki bi v celoti zamenjala šti-
pendije, ampak za taka, ki bi bila le
dopolnilo štipendiranja.

V ceioti lahko rečemo, da je bil sesta-
nek zelo primema oblika nakazovanja in
paskusa reševanja važnih vpraSanj in za-
radi tega prav gotovo koristen.

NOVE OBLIKE UNIVERZITETNEGA ŠTUDIJA
»LUMP! 2E SPET NE ZNAŠ VčERAJšNfJE SNOVI.«

ZMERAJ AKTUALEN PROBLEM ŠTUDENTSKE MENZE

VRSTE
Menza Študentskega naselja kaže ob

času razdeljevanja kosila in večerje opa-
zovalcu kaj neprivlačno sliko: dolga za-
vita vrsta, ki se proti vhodu čedalje bolj
širi in debeli in se čedalje počasneje po-
mika naprei. Vsa slika pa je seveda še
toliko bolj neprivlačna, če nisi samo opa-
zovalec, ampak tudi nestrpen statist v
vrsti.

Vrste so že star problem študentske
menze. Kapacitete menze namreč še zme-
raj niso izkoriščene in menza se, kot vsa-
ka gospodarska enota, bori za čim več od-
jemalcev, široka vrsta z ovinkom, ki je
verjetno najdaljši na svetu, pa deluje od-
bijajoče. Gledano s stališča študentov gre
za čas, ki ga izgube s čakanjem v vrsti in
ki se kaj lahko raztegne na eno uro in
več.

Uprava menze in študentski svet sta po-
skušala že marsikaj, da bi rešila ta pro-
blem. — Spomnlmo se samo posrečenih
plakatov Iani, opozoril in groženj po zvoč-

niku, ukrepov »stražnikov«, ki so nekaj
dni preganjali »padalce«. Ti ukrepi so tna
Io skrajšali čas čakanja v vrsti, zastra-
šujoči učinek pa je izgnil takoj, ko so
izginila sredstva zastraševanja. Ko se je
letos Naselje spet napolnilo, je oživel tu-
di problem vrst in nekateri so sploh že
obupali nad tem, da bi se ga dalo re-
šiti.

Problem se seveda veže s problemom
kuhinje same, to je z nefunkcionalnostjo
pulta iti s preobremenjenostjo osebja, ki
deli hrano Primerjave z rešitvami v dru-
gih študentskih tnenzah nam nič ne ko-
ristijo. Res je, da so v Zagrebu s siste-
mom dežumih stražnikov povsem likvidi
rali problem vrst, toda tam imajo štiri
vrste in pulte, ki omogočajo maksimalno
hitrost pri razdeljevanju hrane. V naši
menzi tega ni; zato se problem vrst ver-
jetno še ne bo dal popolnoma rešiti. Oalo
pa bi se zatreti vsaj »padalstvo«. V ta
namen bo socialno-ekonomska komisija
odbora ZŠJ v Naselju poskusila z vsemi
sredstvi: od propagande po zvočnikib do
policijskega sistema stražnikov. Končno
ne gre samo za denar in čas, ki ga tu iz-
gubljamo, ampak tudj za neko delovno
disciplino in navsezadnje tudi za odnos
do sočloveka.

Marija Cigale

OB 2O-LETNICI USTANOVJTVE USAOJ

LADOST BREZ MLADOSTI
Pred 20 leti, konec decembra 1942, je bila

ustanovljena Zveza antifašistične mladine Jugo-
slavije (USAOJ). V spomln na ta dan in na slavno
borbo mladine pred vojno in med NOB objavljamo
izvleček iz referata Veljka Vlahoviča, ki ga je
imel ob 40-lefnici KPJ in SKOJ, na svečani aka-
demiji, posvečeni sedmim sekretarjem SKOJ-a,
ki jih je predvojni režim preganjal in vse na
zverinski način pobil.

Kot številni njihovi tovariši iz delavskih vrst so tudi
oni preživeli mladost brez mladosti, kakršno pozna velika
večina današnje mladine. Zivljenje vajencev pri tnojstrih.
Delovni dan od zore do polnoči. Udarci, a za posteljo
slama. Hrana — ostanki z mojstrove mize. To je bila prva,
surova in trda šola za življenja A nato vojna in oktobr-
ska revolucija. Oktobrski pomen in Leninove besede so
pod&gale upanje in Selje, ki so tlele v njihovih prsih. Pre-
budila se je ogromna moč, ki je mejila na nemogoče.
Vizija ustvantve brezrazredne družbe v Jugoslaviji, druibe
brez izkoriščanja človeka po človeku jim je vlivala nove
modi in jih spodbujala k novim dejanjem. čutili so, kako
ogromna moč se skriva v stotisočih njim podobnih mla-
dincev.

Partija jim je s proučevanjem Marksovih, Engelsovih
in Leninovih del pomagala povezati revotucionarno prakso
z revolucionarno teorijo. Proučevali so jih mimogrede, na
kratkotrajnih tečajih. v temnicah, s samostojnim delom.
Skoraj vsi so krajši ali daljši čas pre&veli v inozemstvu
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in obiskovalt politične šole. Oreški je leta 1928 obiskoval
partijski tečaj v Nemčiji, Debeljak od leta 1928 do leta
1930 Komunistično univerzo zahodnih nacionalnih manjšin
v Moskvi, Mišič od leta 1926 do leta 1928 Sverdlovsko
univerzo v Moskvi. Pred njim sta bila na isti univerzi Mar-
ganoviš in Pero Popovič. Kolumbo je prav tako preživel
dve leti na Komunistični univerzi zahodnih nacionalnih
manjšin v Moskvt. To ni bil običajen odhod na šolanje,
kakršnega pozna današnja generacija. To je bila težka,
trnova pot lačnih, golih, bosih mladincev preko zasneženih
Karavank. Vsak trenutek so pričakovali policijsko zasedo
in svinec v hrbet. Prav tako težka in negotova je bila vrni-
tev v domovino, kjer je besnel neverjeten teror in vse
večja brezposelnost, v domovino, ki so jo zalivali prvi va-
lovi velike gospodarske krize.

Vendar pa niso vsi partijski in skojevski kadri, ki so
obiskovali iste šole, ravnali tako kot Oreški, Debeljak in
drugi skojevski sekretarji. Nekaj je bilo tudi takih, ki jim
je bilo bolj všeč zivljenje brez bojev, brez nevarnosti. Na
toplem zapeiku so razvijali teorijo, da je treba ohraniti
glavo za čas, ko bo zmagala revolucija. Kot v vsakem boju,
se tudi v revoludonarnem boju kaSejo poleg pogumnih
in požrtvovalnih borcev tudi strahopetci in omahljivci, ki
so hrabri, dokler ni teSav, a klonejo in iščejo zavetje, ko
pridejo prve resne težave. Ravno zato je veličina bojev in
žrlev sedmorice skojevskih sekretarjev še večja.

Nekaterim se je zdel v tistih hudih dneh terorja in
besa vladajočega razreda njihov boj, boj Partije in SKOJ-a,
brezperspektiven in samomorilskt Govorili so: »Kaj more
peščica odločnih proti vojno-politični moči diktature, ki
neusmiljeno zlomi vsak odpor.« Vendar so se tudi v našem
revolucionarnem boju pokazale vse značilnosti revolucije:
napredne sile prihodnosti se spopadejo z nazadnjaškimi,
reakcionarnimi silami, ki so znamenje preteklosti in vsega
preživelega.

Giordano Brunno in Galileo Galilei sta se zdela sodob-
nikom podobna Don Kihotu, ki se bori z mlinom na veter.

Slabičem je bolj ugajalo dostofanstvo inkvizitorjev kot pa
nemir njihovih žrtev. Takih, ki niso bili sposobni videti
globokega prepada, v katerega so se vse bolj pogrezali
inkvizitorji trhlega režima, ki niso mogli razumeti veli-
čine boja žrtev inkdvizicije, je bilo mnogo tudi v naši
domovini. V teh letih, pred tremi desetletji, mnogi niso
razumeli veličine žrtev sedmorice skojevskih sekretarjev
in daljnosežnost njihovega boja. Le-ta se nam zdi danes
razumljiv in logičen. Boja Partije in SKOJ-a ter velikifi
žrtev tega boja ni izzvala bojaželjnost, ampak potreba
neke dežele, da napreduje in odstrani še tako velike ovire,
ki so zadrževale zgodovinski razvoj.

V teh letih je padal svet vse globlje v veliko gospo-
darsko krizo. Glad in brezposelnost sta risala grozljivo
sliko. Fašizem se je krepil, priprave za novo svetovno
vojno so naraščale. Jutrišnji dan se je zdel mladini mra-
čen. V teh letih je bilo po uradnih podatkih v 32 državah
sveta 33 milijonov brezposelnih.

Kaj se je v tem času dogajalo v naši domovini? Brez-
poselnost je nenehno naraščala. Cene so se dvigale, a
zaslužki so se manjšali. Kapitalisti in oderuhi so bogateli.
na račun izkoriščanega Ijudstva. Delovni čas v tovarnah
in podjetjih se je daljšal. Vedno bolj so izkoriščali otroška
delovno silo. Teror je nenehno naraščal, nacionalna na-
sprotja so se zaostrovala, krepila sta se delavsko gibanje
in boj delavskega razreda, večala pa se je tudi borbenost.
kmečkih množic.

Brezposelnost je posebno zaradi obubožanja vasi vse
bolj naraščala. Kmečki dolgovi so se povzpeli na 7 milijard
dinarjev. Zanje so kmetje plačevali oderuške oblasti. Ve-
čina kmečkih Ijudi je stradala, ker jih zemlja ni mogla
preživljati. Drugi so iskali rešitev v izseljevanju. V enem
desetletju, med leti 1919 in 1929, je odšlo v svet »s trebu-
hom za kruhom« četrt milijona kmetov. Opravljali so naj-
težja in najnapornejša dela, samo da so zaslužili skorjico,
kruha.



Kanalov je precej, toda le eden je legalen.

naj
deli
mesta?

Komisija za materialno skrbstvo pri
univerzitetnem odboru ZŠJ v Zagrebu ima
na razpolago 3000 mest v 5 študentskih do-
movih. Kot je znano, deli komisija ob
koncu šolskega leta na skupnem sestanku
s predsednifci sociatnih komisij fakultetnih
odboroV razpoložijiva mesta med fakultete,
adekvatno številu študentov. Zdaj preha-
jajo vse pristojnosti za razdelitev mest na
komisije po fakultetah odnosno posamez-
nih letnikih.

Letos spomladi je UO sklenil, da bo pri
delitvi mest upošteval materiaJno stanje
in študijski uspeh. Ta odločitev, ki je ho-
tela odpreti vrata domov manj premožnim
študentom, je vsekakor na mestu.

Na podlagi izkušenj iz preteklih let so
se nekateri fakultetni odbori odločili za
sistem točkovanja. Izkazalo pa se je, da
ni enotnega kriterija pri določanju po-
membnosti posameznih elementov, kar po-
meni, da bi študent, ki na neki fakulteti ne
izpolnjuje pogojev za sprejem, lahko na
drugi fakulteti uspel, ker je kriterij blažji.
Kljub temu, da je sistem točkovanja spre-
jemljiv, ima tudi slabe strani. Pomembno
je tudi to, da se pri določevanju material-
nega stanja (ki ima v vseh točkovalnih li-
stah primarno mesto) popolnoma zaupa
podatkom, ki so navedeni v prošnji. Ti po-
datki pa so dostikrat popolnoma netočni.
Socialne komisije, ki jih upoštevajo, ni-
majo možnosti, da bi jih preverjale, in ta-
ko so sprejeti tudi tisti, katerih materialni
položaj ni tak, da bi lahko bili sprejeti.

Kdo deii mesta ilegalno?
Praviloma so socialne komisije pristojne

za razdelitev mest v domovih. Rekli smo
— praviloma. Vsako pravilo pa ima izje-
me, tako tudi to.

Prva izjema bi bila v pogledu konpe-
tence na delitev mest. Studom — ustanova
s samostojnim financiranjem — upravlja
vse domove. Ena od komisij Studoma deli
mesta študentom prvega letnika.

Nekateri funkcionarji Studoma pa to
pravico zlorabljajo rn v »specialnih« pri-
merih, ko gre za prijatelje (ki seveda ne
izpolnjujejo pogojev za sprejem), odstopa-
jo od osnonvih načel sprejemanja.

V isto skupino »ilegalnih organov«, s
pomočjo katerih si lahko sprejet, spadajo
tudi:

— predsedstvo centralnega komiteja
Ljudske mladine Hrvatske;

— predsedstvo univerzitetnega odbora
Zveze študentov;

— nekateri visoki nameščenci v organih
izvršnega sveta Sabora LR Hrvatske;

— visoki funkcionarji (navadno predsed-
niki ali podpredsedniki) okrajnih in občin«
skih l,iudskih odborov;

— predsedniki fakultetnih odborov Zve-

Z današnjo števiiko uvaja-
mo zanimivo novost. Z cbjav-
Ijanjem in prirejanjem kvali-
tetnih in tehtnih sestavkov iz
jugoslovanskth študentskih li-
stov vam hočemo približati
študentsko življenje v ostalih
univerzitetnih centrih.

Osnovna probletnatika, s ka-
tero se vsi ti Eisti ukvarjajo,
je povsod skcraj docela ena-
ka. Pa vendar so stvari, ki
so ponekod bolje urejene kot
drugje.

Material, ki ga dcnes objav-
Ijamo (sestaviio ga je 12 ured-
nikov in sodelavcev zagreb-
škega Siudentskega lista), bo
tudi marsikateremu našemu
bralcu dal primerne spodbude.

ze študentov in socialni referenti na fakul-
tetah in v letnikih.

Če bi bile njihove intervencije vedno
upravičene in bi sledile nepravilnim odlo-
fitvam posameznih komisij, ne bi imeli
nič proti njim. Vendar ne spadajo vsi pri-
meri interveniranja v skupino zaščite upra-
vičenih zahtev. Nasprotno, nekatere so bile
cclo prej, predno so komisije odločale o
razdelitvi mest. Takrat je tudi telefonski
razgovor postal »dokument«, in to še po-
sebej upoštevanja vreden.

Tako je poleg mnogih neupravičenih, a
sprejetih, ostalo zunaj študentskih do-
mov nekaj desetin študentov, njihove upra-
vičene prošnje so ostale — nerešene. A
kaj, ko je nevidni zakon ZIP (zveze in pro-
tekcija) deloval povsem očitno in uspešno
mimo postavljenih norm.

Da ne bi samo posploševali, navajamo
tudi konkrctne primere, ki so rezultat dc-
lovanja ZIP:

— Ivan Keraljic, študent medicine, ne
hodi peš v dom na Laščini kot vsi drugi.
Do vhoda ga pripelje osebni avto znamke
Simca.

— Bivši socialni referent univerzitetnega
odbora iz leta 1959 Ismet Bahtijarevič je
svojo dolžnost tako razumel, da si je za
daljšo dobo zagotovil sobo v domu. Tam
stanuje še danes, kupil pa si je celo tele-
vizor.

— Neki dobri oče (Vukašinovič, direktor
iz Smedereva) je poskrbel za svojega »do-
brega« sina, ki že tretje leto študira —
tretjo fakulteto. Torej ne študira.

— Nedavno je neki visoki oficir iz Di-
vulja posredoval »od zgoraj« na univerzi-
tetni odbor Zvezc študentov, da bi tako
zagotovil hčerki sprejem v dom, vendar
ni uspel.

Kljub temu, da imajo nepravilnosti pri
sprejemanju v domove že veliko tradicijo,
ne smejo povzročiti, da bi zaradi njih pred
slabostrni zatisnili oči. Tak namen ima
tudi ta članek.

Kaj je pokazctla anketa?
Enostransko bi pojasnili položaj, če bi

vso krivdo za neupravičene sprejeme na-
prtili kategoriji ZIP. Občutne nepravilno
sti so tudi v socialnih komisijah po fakul-
tetah, ki kljub delikatnemu sistemu toč-
kovanja znajo vtihotaoiti v domove tudi
študente po »lastnem kriteriju« ((beri: po-
znanstvo, prijateljstvo, posebne usluge in
podobno).

Da pri tem ni vse v redu, je pokazala
tudii naša mala anketa. Približno 300 an-
ketnih lističev je bilo razdeljenih med štu-
dente raznih letnikov na devetih fakul-
tetah. Anketiranci so morali anonimno od-
govoriti na 11 vprašanj, najvažnejša pa so
tale tri:

• Ali misliš, da so na tvoji fakulteti
mesta pravilno razdeljena. če niso, povej
zakaj?

• Ali poznaš kolega ali kolegico, ki je
bil neupravičeno sprejet v študentski dom?
Koliko takih primerov poznaš?

• Kako bi bilo treba v bodoče razdelje-
vati mesta v domovih? Kateri faktorji bi
morali biti odločujoči in kdo bi moral
odločati o sprejemu,

Navedimo nekaj najbolj pogostih odgo-
vorov:

Kako smo delili doslej,
»... stric—bratrancu, brat—sestrični.«
»... s ponarejanjem dokumentov.«
»... ne preko fakultet, ampak preko

rvez.«
In kako bi morali v bodoče?
»... razdeljevanje mest mora potekati v

letnikih.«
»... družbena aktivnost bi morala pri

točkovanju povsem odpasti.«
»... socialne komisije in referente je tre-

ba vsako leto zamenjati.«

Kako naj delimo v bodoče?
Preglejmo odgovore na tri omenjena

vprašanja.
• Več kot 70 odstotkov anketiranih mi-

sli, da na njihovih fakultetah mesta v do-
movih niso pravilno razdeljena. Zanimivo
je, da so med preostalimi 30 odstotki, ki
mislijo, da so mesta pravilno razdeljena,
le trije študentje, ki so zaprosili za spre-
jem, a so bili odklonjeni. Ostali so bili
sprejeti!

• Na to drugo vprašanje smo dobili ne-
šteto zanimivih odgovorov, ki odkrivajo
vso težo malverzacij pri sprejemanju. —
Okrog 85 odstotkov anketirancev je odgo-
vorilo pritrdilno, navajali pa so po večini
konkretne primere.

Nekaj zvenečih odgovorov:
— Nekatere kolegice vstopajo v organi-

zaoijo (katero?) samo zato, da bi bile spre-
jete v dom, čeprav so njihovi nazori v po-
litičnem in družbenem pogledu proble-
matični.

— Po mojem mišljenju je Studom prava
»kuhinja«, na fakultetah pa se kasneje dr-
žijo kriterijev Studoma in tako sprejema-
jo vedno iste študente.

— V letniku poznam tri take primere,
pa saj je to že dovolj. Izgubili so leto, ni
jih na fakulteto. Imajo pa prijatelje in se-
veda tudi mesto v domu .

— Neki kolega je dobil že tretjič zapo
red šarengradsko (bolje urejen dom)
kljub temu, da letnik ponavlja in ima celo
možnost, da bi lahko stanoval pri sorod-
nikih. Predsedniki odborov letnikov dobi-
vajo stalno šarengradsko.

• Na tretje vprašanje o prihodnih nače-
lih sprejemanja so bila mnenja še bolj
jasna in enovita. 88 odstotkov je na prvo
mesto postavilo socialno stanje, na drugo
študijski uspeh, šele na tretje družbeno
aktivnost. Na fakultetah, kjer je točko-
vanje že uvedeno, so s tem sistemom r
glavnem zadovoljni.

— Mislim, da bi morala družbena aktiv«
nost pri ocenjevanju popolnoma odpastL
V fakultetnih odborih, v odboritt letnikov
ali kje druje ni treba Ijudi, ki sede tam
samo zaradi sprejema v dom. Za plačano
usluge imamo študentski servis!

— Družbeni aktivnosti bi bilo treba dati
večjo veljavo. Razlaga: naša (filozofska)
fakulteta pripravlja strokovnjake, ki bodo
družbeni delavci. Sedanji položaj je za-
skrbljujoč, ker je velika večina študentov
pasivna. Poudarjanje družbene aktivnosU
pri sperejemu v domove bi lahko stimu»
lativno vplivalo na dvig le-te.

— Cim manj intervencij od zunaj, kef
priporočilo od zunaj vedno zaleže.

— Mislim, da bi morali kot negativno
točko upoštevati bivanje v domu v pr©.
teklem letu, saj ni nihče aboniran na,
mesto v domu.

Mnenje redakcije
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Po naših ocenah je bil vsak četrti st»>
novalec neupravičeno sprejet. Srečni bi
bili ,če bi bilo to razmerje pretirano!

Kriterije je treba dokončno precizirati:
osnovna faktorja morata biii izključno ma>
terialno stanje in študijski uspeh.

Pri podeljevanju mest med fakultete jo
treba odpraviti vse formalnosti.

Odpraviti je treba vse »zlate rezerve«,
ki so pri Studomu in komisiji za mate-
rialno skrbstvo pri univerzitetnem odboru.

Nasprotujemo vsem skritim dogovorom
o sprejemanju v domove in mislimo, da
so edina zadovoljiva rešitev odkrite raz-
prave med vsemi študneti letnika ali fa-
kultete. Smo za delitev mest na sestankih
letnikov ali vseh kandidatov za sprejem.

Stalno je treba spremljati materialno
6tanje študentov. To naj bi bila ena osnov«
nih nalog socialnih komisij.

Odstranimo vsako interveniranje od dru«
god ,ne glede na to, odkod izvira. Taka
pomoč natn ni potrebna!

Objavljamo material, ki po vsebini res
ni povsem nov za vse nas, ker smo bili
tudi doslej seznanjeni s številnimi nepra-
vUnostmi, do katerih je prihajalo ob spre-
jemanju v domove.

Problema se ne bojimo. S to bridko res-
nico smo se spoprijeli zato, da bi jo pre-
magali.

Zavedamo se tehtnosti besed, ki smo jih
tu izrekli. Želeli bi le, da bi se tudi po-
vzročitelji takega stanja, povzročitelji teh
številnih zlorab pri sprejemanju v domove
zavedali teže storjenih napak.

»Resnica ni nikdar tako težka, da ji ne
bi mogli pogledati v oči!«
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V primerjavi z drugi-
mi fakultetami dotok
novih študentov na fa-
kulteto za elektrotehni-
ko res ni največji. Lani
je bUo na vsej fakulte-
ti okrog 630 študentov.
Vpis na fakulteto zelo
rahlo pada, vendar je
poklic elektroinženirja
poklic bodočnosti. Mo-
derne industrije si ni
mogoče masliti brez av-
tomatizacije. Elektrifi-
kacija naše dežele je pa
še zmeraj področje naše
graditve, ki ji posveča-
mo izreden pomen. E-
lektroinženir je zato na
raznih industrijskih po-
dročjih potreben in do-
brodošel strokovnjak.u—u

FAKULTETA ZA
ELEKTROTEHNIKO
Fakulteta za elektrotehniko stoji na Aškerčevi cestl 19.
STUDIJ je urejen po stopnjah. Pouk se odvija v dveb
oblikah: za retlne Studente s predavanji, vajami, prak-
so (po en m-esec na prvi in drugi stopnji), tercnskimi
vajami ter izdelavo zaključnih dcl; za izrcdne študente
pa fakulteta organizira posebna predavanja in vaje
v lakultetnib ccntrih (Ljubljana, Kranj). PouK na prvi
stopnji ima dve smeri: za jaki in šibki tok. Vendar
je učni načrt prvega letnika skupen za obe smeri. Di-
ferenciacija se pokaže Sele v drugem Ietniku - z dve-
ma specialnostima ua sraeri jaki tok: 1. elektrifikacij-
sko in 2. industrijsko. Smer šibkega toka pa se v dru-
gem letniku odvija v treh ožjih usmeritvah. Te so:
i. telegrafija in telefonija, 2. splošna elektronika in
mikrovalovi in 3. avtomatika in industrijska elektro-
nika.
Na drugi stopnji se študij prav tako deli v smer ja-
kega in smer žibkega toka. študij jakega toka je v
tretjem letniku enoten, v četrtem pa spet razdeljen v
dve ožji usmeritvi: za elektrifikaeijo in za industrijsko
elektroniko. Tudi študij šibkega toka je v tretjem let-
niku enoten, v tetrtem pa se razdeli v kar pet ožjib
usmerltev.

KOLOKVIJI: Pišeš jjih pri večini predmetov.
Organizirani so v obliki neke vrste seminarskih.
nalog. Nekateri kolokviji so obvezni.
VAJE: Vodijo jih profesorji ali asistenti, ali
pa tudi študenti iz višjih letnikov. Vaje so važ-
ne in obvezne, posebno pri mehaniki.
PROGRAMI: Izdeluješ jih na vajah. Navadno
pa tu samo skiciraš, program pa izbereš šele
doma. V prvem semestru imaš po deset ur vaj
tedensko, v drugem pa že dvanajst.
PREDMET: V prvem letniku poslušaš pre-
davanja iz enajst predmetov: matematike I in
II, eksperimentalne fizike, osnov elektrotehnike
I in II, splošnih elektriških meritev I, elektro-
tehnologije, mehanske tehnologije, mehanike I
in II, tehniškega risanja, strojnih elementov,
uvoda v družbene vede in predvojaške vzgoje
I in II. Vsega skupaj imaš 32 ur predavanj te-
densko z vajami vred. Elektriki imajo pred iz-
pitorn. in na izpitu največ »spoštovanja« (ute-
meljenega) pred matematiko, fiziko in osnova-
mi elektrotehnike.
IZPITI so ustni ali pisraeni, ali ustnl ln pismenl sku-
paj. Pogoji za vpis v drugl letnik I. stopnje so uspešno
opravljenl izpiti iz šestib od enajstih vpisanib pred-
metov, za smer jakega toka, in sicer: matematika I in
II, eksprimentalna fizika, osnove elektrotchnike I in n,
mehanika, mehanska tehnologija in elektrotehnologija.
Ce se odločiš za smer Sibkega toka, moraš opraviti
izpite iz petih predmetov, iu sicer: matematikc I in II,
eksperimentalne fizike, osnov elektrotehnike I in II in
splošnih električnih meritev.
V četitera semestru morajo opraviti slušatelji obeh
stnerl seminarsko nalogo, katere tcma in obsega sta do-
ločena tako, da jo povprečen študent labko izdela v
enem mesecu in pol. Oblika diplome I. stopnje kakor
tudi v strokovni fakultetni knjižnici. Za marsikateri
v pretresu.
Za študente prvega letnika se organizirajo 14 dni pred
izpitnim terminom korepeticije,
LITERATURA: Skripta za vse predmete niso na razpo-
lago. Ravno tako nianjka tudi učbenikov za nekatere
predmete. Vendar pa labko dobiš pomožno literaturo
tudi v strokovnl fakultetni knjižnici. Za marsikateri
predmet so edina opora pri študlju za izpit lastni za-
piski s predavanj. Odveč je zato poudariti, kakšen po-
men ima obisk predavanj.
ŠTIPENDIJE: Potrebe po elektrotehniškem ka-
dru so še velike, zatc ni tako težko riajti med
razpisi tudi štipendijo za študij na elektroteh-
niški fakulteti.
EPILOG: če bi vam servirali nekaj statistike,
bi vas kaj hitro prepričali, da študij na elek-
trotehniški fakulteti ni ravno lahak. Nasprotno
— zelo zahteven je. Tisti ,ki kani drugo leto
med »elektrike«, naj bo prav res doma v mate-
matiki in fiziki, pridnost in vztrajnost pa mu
ne smeta biti neznani lastnosti, če noče, da bo
že koj po prvem letu »splaval«, kot je že to-
liko drugih...
POVABILO: Do sedaj se je zvrstilo pred vami
že precej lakultct. Vsako smo vam poskušali
predstaviti s stistih plati, ki utegnejo zanimati
srednješolca. Niti malo si ne domišljamo, da
smo ustregli vaši radovednosti v vseh detaj-
lih. Upamo, da si je že vsakdo, ki si je že izbral
svojo fakulteto, vendar'e .*našel v stolpcu
»Srednješolcem« dovolj podatkov, da si je lah-
ko ustvaril vsaj približno sliko o študiju, ki
se ga misli jeseni lotiti. Ker ne vemo, kaj vas
posebno zanima, bi nam bilo posebno ljubo,
da nam pišete o svojih željah. Želeli bi tucli
vedeti, kako se je obnesel naš stolpec in kaj
bi se še dalo storiti, da bi vam prinašal še več
koristnih informacij. Zato: pišite nam o po-
manjkljivih in dobrih straneh vašega stolpca!

srednješolcem

V ponedeljek 10. decembra je imel fakultetni odbor
fakultete za elektrotehniko plenum, na katerem so
pregledali doslej opravljeno delo in proučevali

nove možnosti za poživitev posameznih oblik delovanja.
Na plenum so povabili tudi dekana, predsednika obeh
svetov tretjih letnikov in sekretarja fakultete, vendar se
ga ni udeležil nihče od povabljenih, predvsem zaradi po-
manjkljive organizacije plenuma.

Fakultetni odbor je delal predvsem preko komisij,
katerih delovanje je bilo zel^ aktivno in uspešno.

Socialno-ekonomska komisija je prenesla reševanje
prošenj za subvencije na letnike in pri tem dosegla lep
uspeh, saj so bili letniki celo preveč kritični in so na
UO-ju vsem upravičencem zvišali znesek povprečno za
1000 din. V januarju pripravlja komisija sestanek štipen-
distov s štipenditorji, podobno kakor v preteklem šolskem
letu, vendar se zaradi slabih izkušenj ta sestanek letos
temeljiteje pripravlja.

Znano je, da je prav na elektro fakulteti, zlasti v višjih
letnikih, več kot polovica študentov štipendistov, kar je
zelo razveseljivo, vendar je doslej le malo štipenditorjev
vodilo točno kontrolo nad študijskimi uspehi svojih šti-
pendistov, zato si je komisija v povezavi s študijsko komi-
sijo zadala nalogo, da to preveri in tudi ukrepa, ako bi na
take primere tudi naletela.

Studijska komisija je izdelala kriterije za sprejem v
študentske domove, vendar jih je UO zavrnil z utemeljit-
vijo, da so premili, kljub temu pa jih študijska komisija
po ponovnem pregledu ni spreminjala, ker je bila mnenja,
da so objektivni. Vsekakor bi jim moral tudi UO več
zaupati.

Za novince so tudi letos organizirali »inštrukcije« iz
najtežjih predmetov. Ta akcija ima že štiriletno tradicijo
in ima izredno velik odziv. žal pa so letos že nastopile
težave s plačevanjem inštruktorjev, ker so materialna
sredstva povsod zelo omejena.

Precej težav povzročajo študijski komisiji prestopni
pogoji iz tretjega v četrti letnik. Fakultetni statut teh po-
gojev sicer ne predvideva, "endar je fakultetna uprava
jeseni izglasovala statutarno spremembo, ker letošnji če-
trti letnik ni opravičil zaupanja in je opravil premalo iz-
pitov. Fakultetni odbor je predlagal svetoma tretjega let-
nika, oddelka za šibki in jaki tok, naj predlagata študijski
komisiji realne prestopne pogoje, izglasovali pa so vsak svo-
je: šibki tok je odločno proti pogojem, jaki tok pa se zanje
zavzema. Vsak od predlogov je toliko utemeljen, da ga ni
mogoče ovreči, vendar je fakultetni odbor poskusil doseči
enotno stališče na skupnem sestanku obeh svetov letnikov,
kjer pa je bilo le veliko prerekanja, uspeha pa nobenega.
Zadnjo besedo bo seveda imela fakultetna uprava, vpra-
šanje pa je, koliko bo upoštevala predloge študentov.

Največ težav je lmela komisija za idejnopolitično delo,
ker med študenti elektrotehnike pač ni pravega zanimanja
za to delo. Letos je zagrabila za delo še resneje. Organi-
zirala je že diskusijo o ustavi po letnikih in na skupnih
predavanjih, vendar je zahtevala od dlanov ZSJ obvezno
udeležbo. Veliko pozornosti je tudi posvetila uveljavljanju
študijskih grup, tako strokovnih kot idejnopolitičnih, ka-
terih delo ne more in ne more prav zaživeti

Velik uspeh je dosegla komisija za brigade. saj je z
uspešno agitacijo presegla planirano število udeležencev

Popoln
uspeh
reforme
(Nadaljevanje s 1. strani)

Težave so z organizacijo študijskih grup, za katcre
v preteklem letu rti bilo zadostnega zanimanja. IVlorda
bi to zanimanje pospešili z bolj posrečeno izbiro tem,
občutno pa je pomanjkanje spontanosti, predlogov s stra-
ni samih študentov za to vrsto idejnega dela. Skupščina
je posvetila tudi precej časa iskanju prave oblike ustavne
diskusije, ki se na teni oddelku še ni iriti začela. Pozor-
nost naj bi posvetili predvsem točkam, ki bi slaviste
zanimale, to so določbe o kulturnem in prosvetnem delu.
Razpravljali naj bi o filozofski osnovi študija jezika ter
tako tudi pregledali ustavo z jezlkovnega stališča. Vendar
skupščina kake končne rešitve ni našla.

Zanimivi so bili predlogi za izvenštudijsko dejavnost
študentov slavistike. Ne športu, ampak kulturnemu delu
naj bi se posvetili. Skupščina je pozdravila predlog, naj
bi slavisti organizirali Prešernovo proslavo za vso fakul-
teto, pri organizacijskih poslib pa naj bi pomagal tudi
fakultetni odbor. Literarni in recitacijski večeri so po
mnenju skupščine tudi edino tnožne obtlke izvenštudijske
dejavnosti slavistov. Prezaposlenost s študijem kaj več
ne dopušča! Naj bo študij filozofije res samo filozofija?
Niso študentje slavistike prizadeti ob stavku, »da naš čas
zahteva vsestranskcga človeka«? V času, ko bi morali
kulturi odmeriti enakovredno mesto poleg vseh ostalih
oblik človekovega delovanja, v tem času se slavisti umi-
kajo sami. Naj potem ne zamerijo vzdevku »tipičen
slavist«.

Študijska vprašanja na oddelku izgledajo rešena. Se-
veda pa se pri tem postavlja vprašanje skript, ki so
menda edina ovira pri izvajanju študijske reforme. Pro-
fesorji se menda trudijo, da bi študentom nudili osnovne
učbenike, ki bi bili nekaka orientacija pri študiju. To
delo zavira prezaposlenost profesorjev z upravnimj in
organizacijskimi posli in bi bila edina rešitev študijski
dopusti. Poudariti pa moramo, da je študijska reforma
na oddelku za slovanske jezike in književnostri uspela.
Morda celo bolj kot na kateremkoli drugem oddelku
fakultete. Predstojnik oddelka se je v svojih pozdravih
tudi zavzemal za še tesnejše sodelovanje med profesorji
in študenti, tudi študentska organizacija bi morala skr-
beti za to, da bi ti stiki ostali taki tudi vnaprej.

Program dela za bodoče je bil postavljen na široko. Ce
ga bodo hoteli uresničiti, bo moral odbor pritegniti k so-
delovanju čimvečji krog študcntov, saj Je znano, da je do
zdaj bilo 80 odstotkov študentov neaktivtrih.

J. Prešeren

delovnih akcij. V Drigadah je sodelovalo 49 študentov,
prijavilo pa se jih je celo 77; od teh jih je zdravniški
pregled izločil kar 12, kar dokazuje, da je zdravstveno
stanje študentov dokaj slabo, in je gotovo posledica težkih
življenjskih pogojev; 16 prijavljencev pa se briga sploh
ni udeležilo. Vse neupravičene izostanke bodo ostro kazno-
vali; storjeno napako pa bodo prizadeti lahko popravili
z udeležbo v letošnjem letu. Skoraj vsem izostankom ne
botroval študijski uspeh, saj je značilno, da se niso ude-
ležili ravno najslabši in najboljši študentje.

Skripta so zelo pereč problem, predvsem zaradi ne-
resnosti predavateljev. Letos so si skušali pomagati s
skripti z elektrofakultete iz Zagreba, vendar ta ne odgo-
varjajo popolnoma in zato ne morejo nadomestiti lastnih
skript. Komisija si je delo zastavila precej na široko;
bomo videli, koliko bodo uspeli.

Ob vpisu se je prijavilo za razne panoge fakultetne
fizkulture komaj 18 študentov, po naknadni agitaciji pa
se je ta številka povzpela na 62. Veliko dela športne komi-
sije pa bo terjala organizacija ELEKTRIADE.

Zelo pomembno je delo komisije za mednarodne stike,
ki ima v programu organiziranje inozemskih ekskurzij,
IAST in kompenzacijskih praks ter razvijanje stikov s
tujimi študenti. To delo ni lahko, pa tudi teklo ni v redu.
Pri organizaciji inozemskih praks je velika ovira neprož-
nost in počasnost komisije za mednarodne stike pri UO,
zato se nameravajo čimbolj osamosvojiti. Uspeli so že s
kompenzacijskimi praksami, kj že daleč presegajo število
IAST praks, kar pa ni razveseljivo glede na materialno
stanje študentov, kajti pri tem tudi vse mogoče izvedbe
rang-lestvice odpadejo.

Mr
Biček Marjan

Sekcija
Idrijčanov

Že lani so nekateri člani kluba goriških študentov
predlagali, da bi razdelili delo po sekcijah. Sekcije
naj bi še bolj povezale študente z življenjem v občinah
in pritegnile k delu še več študentov. Sekcije v lan-
skem letu niso zaživele v taki širini, kot bi lahko.
Manjkalo jim je samoiniciative, preveč so bile neva-
zane na direktive kluba.

Da bi delo letos potekalo bolje, so se zato prejšnji
mesec zbrali Idrijčani. Na sestanku so izvolili 11 bor
in sestavili okvirni program dela. Delo sekcije naj bi
se izražalo predvsem v športu in kulturni dcjavnosti
in v seznanjanju dijakov idrijske gimnaaije s pogoji
študija na univerzi. Pomembno mesto v programu za-
vzema tudi sodelovanje z mladinskimi aktivi v občini.

člani sekcije so že sodelovali na prosVavi Flneva
republike v Idriji. Miklavčič

Ni odstopanja
od
statuta

Pod tem naslovom smo v 19. številki Tribune objavili
članek o vpisu študentov iz višjih šol na II. stopnjo
fakultet (konkretno o prestopu iz višje tekstilne šole na
tekstilno fakulteto). V članku je prišlo do napačne po-
splošitve s stavkom ». . . da je vsaka višja šola v primer-
javi s fakulteto nekaj »lažjega« in da je znanje diplo-
mantov višjih šol dokaj borno v primerjavi s I. stopnjo
na fakultetah v Ljubljani«.

Pisec članka ima z gornjim stavkom v mislih konkret-
no šolo, o kateri govori tudi v nadaljevanju in he višjih
šol na sploh.

Na seji skupnosti višjih šol v Sloveniji, ki je biia
v Ljubljani 8. decembra, je bilo ugotovljeno, da so te
šole popolnoma ekvivalentne s prvimi stopnjami naših
fakultet. Predavatelji na teh šolah se izredno trudijo, da
bi bilo njihovo pedagoško delo čimbolj kvalitetno in šo
pri tem dosegli že lepe uspehe.

Prosimo, da nam oprostite, ker je prišlo zaradi slabe
lormulacije stavka-do neljube posplošitve!



JAPONSKI
ŠTVDENTJE:

Službe
za
,,prosti
čas

Število študentov na Japonskem,
ki iščejo postranski zaslužek, je
vedno večje. Vendar japonski štu-
dentje dandanes iie hodijo v služ-
be, da bi z zasluženim denarjcm
plačevali stanovanje in knjige,
ampak, da bi lahko »uživali«
v svojem prostem času in ostali
blizu delu, ki ga opravlja tned dru-
gim tisoče in tisoče Japoncev. Za-
nimivo je tudi to, da povprečen za-
služek študentov iz leta v leto na>
rašča.

Nekaj let po drugi svetovni vojni
so bili japonski študentje prfsilje-
ni, da so si iskali službe in (ne-
redno) delali v tovarnah, da bi si
zaslužili za kruh. Svojo zaposlitev
so imenovali »delo«, in ta beseda
je še danes živa mcd japonskimi
študenti.

Potcm, ko se je splošna situacija
izboljšala, so iskali službe. da bi
dobili denar za knjige in stanova-
nje. še vedno so se morali boriti
z revščino kot nasledstvom vsake
vojne. Dogajalo se je, da so zelp
težko našli primerno zaposlitev.

Toda danes se študentje zaposlu-
jejo iz drugih razlogov. Ne zato,
ker so revni, ampak zato, ker ho-
čejo obogaiiti svoje življenje in uži-
vati s prihranjenim denarjem svoj
prosti čas. število študentov, ki
iščejo primerno zaposlitev, se iz le-
ta v leto vse bolj veča.

Prihranjeni denar najraje »zapra-
?ijo« za potovanja, saj so ravno ja-
ponski študentje kot obsedeni od po-
tovanj. študentke se na primer zelo
navdušujejo za izlete na Hokkaido
(Hokkaido je otok, ki leži na seve-
ru glavnega otoka Japonske, kjer je
tnnogo čudovitih naravnih lepot).
Statistika je pokazala, kako se šte-
vilo študentskih zaposlitev veča.

Kje se Studentje najraje zaposli-
jo? Vsepovsod, le težkega fizičnega
dela se kljub vsemu radi izogibajo.
Zaposlujejo se kot »gospodinjske
pomočnice« (študentje in študent-
ke), varujejo otroke in strežejo sta-
rijn in onemoglim.

Med temi zaposlitvami je najpo-
pularnejša zaposlitev kot »gospo-
dinjska pomočnica«. To delo je ze*
io dobro plačano, prinaša družinsko
atmosfero in tudi delodajalci se na
moč trudijo, da bi se študentje v
njihovih domovih počutili čimbolje.

Na drugi strani pa delo v tovar-
nah, skladiščih, prevažanje raznih
izdelkov iz trgovin do potrošnikov s
kolesi ne privlači študentov. SploS-
no dobro stanje honorarnih zaposli-
tev študentov je pripisati hitretnu
industrijskemu razvoju dežele in
zviševanju splošnega standarda.
Ljudje, ki so preživeli drugo sve-
tovno vojno, so se poročali in si
ustanavljali družine. Potem so pri-
šli otroci, ki so začeli obiskovati
šolo, najprej nižjo, potem vse višje
in težje. Sedaj so vskočili študcntje.
Pomagali so otrokom pri učenju za
razne izpite, ki jih je treba opravlti
na prehodu iz stopnje v stopnjo.
Število študentov • inštruktorjev je
zelo veliko, vendar jih še naprej
iščejo. Tako se starši teh otrok več-
krat izognejo glavobolu, otroci pa
uspešno opravljajo izpite.

Najbolje se godi v pogledu zapo-
slovanja študentom v Osaki (mesto
je med industrijsko in trgovsko
najrazvitejšimi), za njo pa sledijo
Tokio, Kobe, Kioto, Kochi in
Sendai. (bp)

dela
Leta 1951 sose v Kobenhavnu sestali pred-

stavniki šestih nacionalnih združenj medi-
cincev iz zahodnih držav, da bi razpravljali
o m jžnostih za ustanovitev svetovne zveze
študentov medicincev. Na tem sestanku so
se dogovorili o strukturi Mednarodne zveze
združenj študentov medicine {IFMSA).

# Po jtetu 1951 j€ IFMSA zrasla v veliko or-
^fjkniiapijo, katere članj so mediclnci pet-
indvajsetih držav z vsega sveta. Kljub hitri
rasti se osnovni principi zveze, ki BO bili
formulirani v KiJbenhavnu, nlso Bpreminja-
li. Zveza se spretno izogiba vseh notranjih
prepirov med pripadniki različnih dežel in
e drži apolitičnoeti pri vsem svojem delu.
-Cilj IFMSA je študirati in budlti zanima-

lje za sodelovanje med študenti-medicincl
m popoinoma strokovni bazl in pomagati
aktivnostim s področja študentskega zdrav-
stva.'- Zveza streinl za tem, da bl ustano-
vila poseben stalni organ, ki t>i slcrbe] za
stike med organizacirami študentov-medi-
cinoev, tako da bi pospeševal izmenjavo
idej prekr mednarodne korespondcnce in s
strokovnL..: izmenjavami študentov-medi-
cinov različnih dežel.

Zveza šteje zdaj 225.000 članov, ki so raz-
deljeni na tri kategorije, popolno. kot opa-
zovatec in častno. Popolno članstvo ee po-
deli vsak: organizaciji po odobritvi gene-
ralr.e skupščine in če se strinja s statutom
Zvez«. Vsaka država članica ima dva gla-
sova na generalni skupščini in en dodaten
glas na vsakih S tisoč članov.

CH>azovalec je lahko vsaka nacionalna or-
ganizacija, ki odobrava statut Zveze, za do-
bo dveh Iet; ta doba ee lahko po Bklepu
generalne »kupščine podaljša za nadaljnji
Ive let". T -to ra-^pravlja generalna skupščina

o možnostih za »prejem v Zvezo kot popol-
nega člana. Predstavniki vsake države se
vsako leto sestajajo na generalni Bkupščini,
ki je na;vlšji organ zveze. Ob tej priložno-
sti izvolijo tudi novo vodstvo.
OELOVANJE ORGANIZACIJE

Osnovne točke aktivncKti zv€ze so: medi- '
cinsiko izobraževanje, medicinski filmi, štu-
dentsko zdravstvo, strokovne izmenjave, pu-
blikacije, klinične konference in poletni se-
minarii. Prvih pet aktivnostl vodi samo od-
bor zveze, tako da je vsaka nacionalna orga-
nizacija odgo-orna za njegovo delo. Gene-
ralna ekupščina povabi posamezne dežele
naj organizirajo letne klinične konference
in Mh tudi vzpodbuja k organizaciji polet-
nih Si-minarjev.

V okviru IFMSA sloni tudl ves slsbem iz-
raenjave študentov medicincev med država-
mi članicami. Tako je v pretekUh letih po-
tovalo na orakso v Inozemstvo preko 2500
študentov medicincev iz različnih dežel.
Vsaka država članica ima v sekretarialu
svojega predstavnika. ki organizira zame-
njave za svo*. štud«ntc. SekreUrlat skrbi
tudi za vse organlzacijske posie, kot so nabava
viz, ©rgani-̂ acija prevozov in prenočevanje.
Da bi zagotovil popolno obveščenost, izdaja
tudi mesečni bilten o zameniavah študentov.

Posebna komisija zveze skrbi tudi za sta-
nie študentskega zdravstva v svetu. Nudl
aii vsai preskrbl pomoč sooialno ogroženini
študentom. organizira konference o speci-
fičnih problemih študentskeea zdravstva ter
vzdržu^ stike in sodeiuie s nodobnimi or-
ganizacram'. kot r.pr. s svetovno zdrav-
stveno oreanizaci-o. sveto''nfm unfverzitet-
nim servteom idr. V zadnnh letib GO po-
svetilJ na^vef pozornostl ra-̂ ličninn beaun-
skim §tut1entom v ra?nih Vrsiih svet". Tako
ie brlt̂ n-^ka organiraciia 7br?>la za 1250 fun-
tov zdravil za begunee v S^vernl Afrik«.

7.bran'h v

no pomoč Ta komisija skrbi tudi za šti-
pendlje za študij v kateri od držav članic.
Te štipendi;e Lahko dobijo študentje iz ti-
stih držav, kjer še ni medicinskih fakultet.
Prve take štupendije je podelila prav Ju-
goslavlja.

Bilten, ki ga izdaja zveza, je bil z navdu-
Senjem sprejet, tako v državah članicah
kakor tudi neč^inicah. Oo zdaj sta izhajall
le po dve številki na leto, in to v angleščini
in francoščinL PrJspevke lahko pošiljajo

Stiidentje medidne iz vseh držav. Publikacl.
ja vsebuje tako poročiiLa in informacijske
članke kot tudi zaključke različnih konfe-
renc. BUten vzpostavlja tudi most med dr*
žavaml članlčami in Zvezo ter državami ne-
članicami.

PredstaviU snno vam mednarodno strokov-
no organizacijo. N;ena članlca je tudi naša
država in naSi medicinci se v precejšnji
meri poslužujejo ugodnosU. ki Jih zvez«
nudi. J. p.

I N Q U I S I T I O N

DEŽELA
INKVIZICIJE

b t e l h 1
v Indiii. Burmi in Pakistanu. Največ tega
denarja so zbrali na Svedskem Finskem in
v Nemftiii. V zadnjih dveb letih pa ie Zveza
posvetila naiveč pozornosti V!etnanr»u, Sia-
mu in Koreii

Komteiia. kl skrbi za lzobraževanje. se b»-
vl predvsem z izvajanjem anket in statisVČ-
nih preffledov ter tako prou<*uie stanie me-
dicinskega Sol<tva v pvetu. Po re^Mitatih T»aj
bi potem prizadetim državam nudila potreb-

Ljudje govorijo o Portugalski. Veliko je
bilo napisanega o njej m še vedno jih
mriogo zelo malo ve o tej deželi. Angola
je portugalska kaiUmija, kjer je eden iz-
med običajev streljanje domačinov. Por-
tugalska z devetimi in pol milijoni pre-
bimlcev in nekaj več kot 92.000 kvadrat-
nimi kilometri površine je edina dešela v
Evropi, kjer Ijudje umirajo zaradi traho-
ma. Ko so v Generalni skupščini ZN raz~
pravlja&i o Angoli, je portugalska delega-
cija zapustila dvorano ...

Deželo vodi dr. Antonio de Olivera Sa-
lazar, jezuitsko vzgojen človek, nekoč
profesor ekonomije in danes, še mlad
pri 72 letih, ima v roki svetovni rekord.
Mentalno in fizično živahen se vzdružje
alkohoia ;n nikotina in je ostal neoženjen.
Je svetovni rekorder, ker njegova fašistič-
na diktatura praznuje že 34. obletnico ob-
stoja. Deželo vodi z železno roko, kaleri
stoji ob strani soldateska in katoliška cer-
kev. Ce bi verjeli njegovi propagandi, po-
tem deiela hiti k cvetočemu napredku.
Toda so neizpodbitna dejstva:

V Portugalski je btia leta 1925 umrlji-
vost otrok manjša kot v ostalih evropskih
deielah. Oanes umre okoli 84 otrok na
1000 rojevifi.

Nekoč kar razvita kmetijska deftela mo-
ra danes uvašati krompir, meso in maslo.
Med drugim je vaSno omeniti, da se več
kot polovica Ijudi ukvarja s kmetijstvom.

živtjenjski stroški so se v iadnfih 17
letih zvišali ?a več kot 150 odstotkov. m*d-
tem ko so se mezde zvišale samo za tret-

]ino. Kmetijski delavec, ki je zaposlen
šest mesecev na leto, zasluži na dan okoli
15 escudosov (okoli 300 dinarjev), medtem
ko zasluži žena približno polovico te vso-
te. Ekonomska emigracija prebivalcev
preseže tetno število 30.000. Največ jih
odido v Brazilijo.

Uradna stattstika pravi, da šivi 80 •/#
Ijudi brez elektrike. V eni sobi živi p&-
vprečno 14 Ijudi in rezultat tega je
med drugim tudi ta, da 58 od 1000
prebivalcev umre za tuberkulozo, 60 od'
stotkov otrok pa se rodi brez kakršnekoli
medicinske nege.

Splošno znano je, da ima Portugclska
najnižii standard v Evropi, in jasno je,
da je tako stanje nujna posledica fašiz*
ma. Salazarjev sistem bazira na »pravi-
ci« policije — notortčne PIDE. Edina po-
litična stranka, ki je na Portugalskem do-
voljena, je 4ašistična Uniao Nacional. Vse
druge poiitične organizacije in skupine —
od komunistov do katolikov — so prepo-
vedane iv delajo v ilegali Važno je po-
udariti. <ta morajo delavci plačevati čla-
narino fa&istični organizaciji. čeprav niso
člani.

Portugalska. kam?
Kje je izhod iz spiritizma-fašizma?

(
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Cathcrine Mansfield »Dal sem mu šiling. Mislim, da ga je zasluiil,
ali ne?«

»Seveda« je odvrnila.
Prav nenavadno je, kako se čutimo pomir-

jene na majhnem parniku, ko je enkrat vsa pri-
staniška zmešnjava za nami. V četrt ure se
nam zazdi, da smo na morju že dneve. Nekaj
skoraj ganljivega, otroškega je v načinu, kako
se Ijudje prilagodijo novemu okolju. Spat gre-
do zgodaj popoldne, zapro oči in »je noč«, kot
to delajo majhni otroci, ki obrnejo mizo in se
pokrijejo z namiznim prtom. Tisti pa, ki osta-
nejo na krovu, izgleda, da so vedno isti, teh ne-
kaj otrdelih potnikov — molče prižigajo pipe,
strmijo na morje in njihovi koraki so priduš-
ni, ko se sprehajajo po krovu. Dolgonoga maj-
hna deklica lovi rdečeličnega fanta in že ju ni
več. Star mornar, ki vihti ugaslo svetilko, se
pojavi in izgine ...

Ulegel se je pokrit do brade in zaslišala je
globoko dihanje. Morski zrak! Ce je kdo ver-
jel vanj, je bil to on. Imel je izredno vero v nje-
gove zdravilne sposobnosti, Toda najveličast-

Ni bilo popoldne, primerno za bivanje na palubi
— nasprotno. Bilo je natanko takšno popoldne, ko
ni prijetnejšega kraja od tople kabine, od top-
lega pregrajenega ležišča. Zavita v debelo ode-
jo, s trmoforjem in s kipeče vročo skodelico
čaja, bi navsezadnje še lahko prenašala takšno
vreme. Toda on — sovražil je kabine, sovražil
je bivanje v zaprtem prostoru, več kot je bilo
le neobhodno potrebno. Imel je strast, kot je
to imenoval, ostati na prostem, posebno kadar
je bil na potovanjih. To nas niti ne preseneča,
če upoštevamo ves tisti čas, ki ga je preživel
zaprt v svojem uradu. Od nje je odhitel takoj,
ko sta prišla na palubo, in se vrnil čez pet mi-
nut, da ji je povedal o rezervaciji dveh ležal-
nih stolov v zatišju in o stevardu, ki je pravkar
razvijal volneni odeji. Njen glas mu je preko
zavihanega ovratnika plašča iz tjulenjeve kože
zamrmral: »Dobro«. Ker jo je gledal, se je
smehljala s svetlimi očmi in hitro utripala z
njimi, kot da bi mu hotela reči: »Da, popol-
noma v redu«. In je tako tudi mislila.

»Potem bi bilo bolje, če...« je dejal on, jo
prijel za roko in jo skoraj potiskal tja, kjer sta
stala njuna ležalnika. Imela je samo toliko ča-
sa, da je zasopla: »Ne tako hitro, očka!« še
preden se je tega zavedel tudi on in umiril svoj
korak.

čudno! Osemindvajset let sta bila poročena
in še vedno mu je bilo težko prilagoditi svoj
korak njenemu.

»Saj te ne zebe, ne?« je vprašal, opazujoč jo
od strani. A njej je odgovoril že zamolklo rož-

nat majhen nos nad temno kožuhovino. Svojo
prosto dlan je potisnila v baržunast žep plašča
in srečno zamrmrala:

»Kar vesela bom tiste odcje ...«
Pritisnil jo je k sebi s hitro, nervozno kret-

njo. Seveda je vedel, da bi morala biti spodaj v
kabini; vedel je, da to ni popoldne za njo — se-
deti na palubi v tej mrzli, ostri megli, pa naj
bo v zatišju ali ne, z debelo odejo ali brez nje
in zavedal se je, kako ji more biti vse to zopr-
no. Toda polagoma je začel verjeti, da je njena
zrtev veliko lažja, kot bi bila njegova. Vzemimo
samo sedajni položaj — za primer. če bi odšel
z njo v kabino, bi bil zamorjen ves ta čas in
tega ne bi mogel skriti. Tudi če bi poskušal,
bi ona to ugotovila. Ko bi se le kdaj strinjala z
njegovimi idejami, bi stavil, da bi tudi uživala
v njih. Pa ne zato, ker bi ne imela svoje oseb-
nosti. Moj bog! Saj je kar kipeld iz nje. Toda
zato,.. . tu so se njegove misli vedno ustavile.
In prav tu je tudi vedno začutil potrebo po ci-
gari kot odrešiteljici. In ko je gledal na konec
svoje cigare, so se mu lepe, modre oči zožile.
Nekakšen predpis zakona, si je mislil. Kakor-
koli, vedno se je čutil krivega, kadar je zahteval
te vrste žrtve od nje. Prav to je bilo tisto, kar
je pomenilo hitri in nervozni pritisk. Njegovo
bitje je reklo njenemu: »Ti me razumeš, ali
ne?« in tu so bili prsti tisti, ki so s trepetom
odgovorili: »RAZUMEM«.

Seveda, stevard — dober jant — je naredil
prav vss, kar je bilo v njegovi moči, da bi jima
bilo prijetno. Potisnil je njuna ležalnika na
toplo in proč od dima. Resnično je upala, da bo
dobil primerno napitnino. Ob takih priložno-
stih, kot je ta, (in kaže, da je bilo v njenem
življenju polno takih situacaj, je želela, da bi
bila ona tista, ki bi razpolagala z njunim de-
narjem.

»Hvala lepa, stevard. To ste čudovito opra-
vili«.

»Zakaj stevardi včasih tzgledajo tako nežno,«
se je izpraševala, ko so bile njene noge zavite.
»Ta ubogi majhni fant izgleda tako nebogljeno,
ko si vendar človek misli, da morski zrak...«

Denarnica je bila odprta in zagledala se je v
sikspence, šilinge, half-croions.

»Dala bi mu pet šilingov«, se je odločila, »in
mu rekla, naj si kupi dobro hrano« —

Dobil je šiling, in ko se je dotaknil čepice,
je izgledal resnično hvaležen. Saj, lahko bi do-
bil še manj. Sikspence. Lahko. Prav ta trenutek
se je obrnil k njej očka in ji, medtem ko je za-
piral denarnico, rekel napol opravičujoče.

nejše je bilo po njegovem napolniti si pljuča
tisti trenutek, ko stopiš na palubo. Sicer pa je
bila že sama moč zraka tolikšna, da te je
streslo.

Tiho se je zahihitala in on se je na hitro obr-
nil k njej: »Kaj pa je?« »Tvoja kapa« je odgo-
vorila, »nikoli se ne bom sprijaznila s tem,
kako jo nosiš. V njej izgledaš tako razboj-
niško.«

»Kaj za vraga pa naj nosim?«. Dvignil je sivo
obrv in se narnršil.

»Saj je tudi zelo dobra. Odličen primerek
svoje vrste. Ima zelo bogato satenasto podlogo«.
Utihnil je in potem zdeklamiral, kot že toliko-
krat poprej, da kdor drago kupuje, poceni ku-
puje.«

Toda ona je mislila, kako nesmiselno otroško
ponosen je na to belo satenasto podlogo. Rad
bi snel kapo in ji jo dal, da bi jo potipala. »Po-
glej to kvaliteto«. Kolikokrat je tako občudo-
vala njegov plašč, manšete, kravato, nogavico
ali platnene robce — in pogreznila se je globlje
v ležalni stol.

In majhni parnik je nadaljeval svojo pot,
rahlo se zibajoč preko sive, neskončne nemirne
vode, ki se je penila zaradi poševnega dežja.
Nekje daleč so ravnodušno in kot brez cilja
letali galebi. Včasih so se ustavili na valovih,
pa zopet planili k višku v deževno nebo in se
zasvetili kot svetloba v biserih. Bili so tako sa-
sami in hladni. Kako samotno bo, ko se jim bo-
mo približali, si je mislila. Samo valovi bodo,
pa te ptice in padajoči dež. Strmela je skozi
rjasto ograjo. na kateri so trepetale velike kap-
Ije, dokler ni nenadoma stisnila ustnic. Bilo je,
kot da bi ji svareč glas dejal: »Ne glej tja.«
»Ne, ne bom,« se je odločila, preveč žalostno
je, veliko preveč žalostno. Toda takoj je od-
prla oči in spet pogledala. Samotne ptice, dvi-
gajoča se voda, belo, bledo nebo — ali se je
sploh kaj spremenilo? In zazdelo se ji je, kot
da je nekdo tam daleč, med nebom in vodo,
nekdo, ki je sam in jih hrepeneče gleda ter kli-
če, kot da bi hotel, da bi se ustavili — kot da
bi prosil le njo. »Mati, ne zapusti me«, je pravil
klic, »ne pozabi me. Pozabljaš me, saj veš, da
me pozabljaš«. In bilo je, kot da bi iz njenih
lastnih prsi prihajal ta otroški jok. »Moj sin,
rnoj Ijubljeni otrok — saj ne more biti res«!
Ššt. Kako je to mogoče, da sedi tukaj, na tem
mirnem parniku, poleg očeta in obenem pod-
pira in pomirja malega drobnega otroka, tako
bledega, ki se je pravkar prebudil iz strašnega
sna.

Sanjalo se mi je, da sem v gozdu, nekje da-
leč stran od vseh, in ležal sem in gosto gnnovje
robidnice je rastlo nad mano. Klical sem te, pa
nisi prišla — nisi prišla, in tako sem moral le-
žati tam za vedno. Kako hude sanje. Vedno je
imel tako hude sanje. Kolikokrat, pred leti,
ko je bil še majhen, si je izmislila kakšno opra-
vičilo, da je lahko zapustila prijatelje v spre-
jemnici ali v jedilnici in prisluškovala ob vznož-
ju stopnic.

»Mati«! In ko je zaspal, je njegov sen odšel
z njo nazaj med luči; vgnezdil se je med nji-
mi kot duh. In sedaj — velikokrat ob vsakem
času in povsod, kot sedaj, se na priraer ni mogla
umiriti. Vedno je stala na preži in poslušala.
Potreboval jo je. Prihajam hitro, kolikor mo-
rem! Kolikor morem! Toda temne stopnice ni-
maio konca in najbolj strašne sanje — te, ki so
vedno enake, se nikoli ne končajo. To je trplje-
nje. Vendar ne trpi tako hudo zaradi sebe, am-
pak zaradi njega. Ali se ne da ničesar storiti za
mrtve, Ze dolgo se je glasil odgovor: ničesar

Ničesar ni več. To je torej konec igre. Toda
saj se ne more končati tako —tako nenadoma.
Saj mora biti več, vse je hladno in tiho. In ni
česar se ne pridobi s čakanjem. Toda ko se je
končala vojna, ali je prišel domov za vedno?
Gotovo se bo poročil pozneje, čez nekaj let,
gotovo se bom nekega dne spominjala njegove
poroke in prvega vnuka — lepega temnolasega
fantka, rojenega nekega zgodnjega spomladan-
skega dne.

Navadno se laCne s preprostim foto-

grafskim aparatom. Mlodi Ijudje

med počitnfcami slikajo: zbirajo

družinske fotografije in njihovo

število raste iz leta v leto, dokler ne pride

trenutek, ko fotograf občuti, da mu raiširi-

tev posnetkov na večje število subjektov

nudi večje zadovoljstvo in se začne poglab-

Ijoti v tisto, kar je za temi subjekti.

Slika male sestrice se bo spremenila v sliko otro
ka, na čigar obrazu odseva žalost za strto igračo,
družinske slike bodo dobile drugačne notranje
vzgone. Veliko ljudi, ki dosežejo to stopnjo razvo-
ja, začne eksperimentirati, njihovo delo postaja
umetniško in jim nudi umetniško zadovoljstvo. Fo-
tografiranje postane hobby in strast za vse življe-
nje.

Drugi pa se ne ustavijo na tej stopnji. Iščejo
druge načine ekspresije. Niso zadovoljni s tem, da
»ukradejo« samo stotinko sekunde, radi bi ujeli
sam čas. Fotografija konja, ki skače čez oviro s
plotom in vodo spodaj. Da bi bil zabeležen realen
skok konja, je potrebno tristo fotografij stotinke
sekunde, če so potrebne za skok tri sekunde; in
tudi potem ima fotograf samo tristo posnetkov tri-
stotih različnih momentov.

Vendar obstaja medij, ki ima to lastnost, da
ujame čas, in to je film. Na srečo je človekovo oko,
da je potrebno za iluzijo neprekinjenega gibanja le
petindvajset posnetkov na sekundo.

S kreacijo te iluzije se je rodila nova umetnost
s svojo specifiko, možnostmi in zahtevami. Splošno
mnenje, da ni film nič drugega kot le »podalj-
šana« fotografija, je napačno. Nek pomemben film-
ski delavec je nekoč rekel, da se pri delu vedno
počuti zelo neugodno, če ima za asistente ljurii, ki
imajo »FOTOGRAFSKO« PRETEKLOST. Vendar je
ristika, ki je skupna filmu in fotografiji: obe sta
lahko umetnost. Oboje pomeni umetniku sred-
stvo, da izraža sebe. Njihov princip je isti kot
princip vsake umetnosti: človekova bit, ki išče ko-
munikacijo z okolico.

Filmski delavec, tudi amater, je direktno pove-
zan s človeškim. bitjem. Skoraj nemogoče je, da bi
postavil na platno človeka brez kakršnih koli pre-
tenzij, da bi prodrl vanj, v to, kar misli in kar je.
Dober filmski delavec je fiziolog, ki lahko razume
vse aspekte mišljenja druge osebe v taki meri, da
nobena od njegovih reakcij ne pride v konflikt
z njim.

če osebnega, emocionalnega aspekta v umetnosti
ni, bo delo samo tehnično in ne bo umetnost. Film
ima objektivni (tehnični) in subjektivni elerrient.
Združena lahko dosežeta določeno stopnjo umetno-
sti. če sta oba navedena elementa v ravnotežju,
potem lahko film doseže enako vrednost za kultur-
no dediščino kot slikanje ali glasbena kompozicija.

Ni torej čudno, če študent vedno išče načine izra-
žanja in da ga fascinira dinamični umetniški medij
filma. Sprva je morda le obiskovalec filmov, kri-
tični gledalec, ki pa hoče v film kaj kmalu sam
posegati, hoče delati film sam. Tehnično ne dovolj
iskušen seveda ne bo takoj dosegel popolnosti, kot
jo po navadi ne dosežejo drugi mladi kuiturni de-
lavci — študentie. Sicer pa ni važno, če delajo
dokumentarce, kratke filme, morda samo utrinke
s ceste, če posnamejo dogodek ali skeč. Važna je
poštenost in zavzetost do dela, važno je, da so s
srcem pri stvari. Izpopolnjevanje prihaja s časom,
ko se krog interpretacij vse bolj širi.

Možno je, da bo tudi pri nas amaterski film sča-
soma postal glavna aktivnost večjega števila štu-
dentov, da bo dobil torej veliko večje obeležje, kot
ga ima danes.

Med glavne probleme študentskega filma mo-
ramo prištevati denar — to je, sredstva za naba-
vo aparatur in drugih pripomočkov, ki so vse prej
kot samo dragi. Potrebno pa je tudi sodelovanje
med mladimi filmskimi študentskimi skupinami,
seminarji in razgovori, pri katerih se študentje-
filmski amaterji-izpopolnjujejo in izmenjujejo svo-
ja mnenja in izsledke.

Vsekakor pa amatersko delo — filmanje — pri
marsikaterem mladem človeku preseže okvir, ki si
ga je zastavil, in ne ostane samo konjiček, ampak
resnično življensko prizadevanje in poklic.

kinemato
njena
koncepcija
in
prihodnost
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Š E E N K R A T N A T E M O :

V času, ko je nemška vojska bliskovito napredo-
vala na vseh frontah, se je zgodil majhen čudež.
Ta ogromna armada, oborožena z najmodernejšo
tehniko, ni mogla zavzeti majhnega predela v svo-
jem okupiranem ozemlju, področja v okolici Koza-
re, izrednega pomena za komunikacije. Sredi zasuž-
njenega sveta se je uprl majhen narod, uprl se je
golorok, kot že neštetokrat v svoji težki zgodovini
in si ohranil svobodo na koščku svoje domovine.
In tedaj je Hitler ukazal feldmaršalu Stahlu, naj
brezobzirno iztrebi ta upomiški narod in znova
priključi to ozemlje tretjemu rajhu.

Nemški vojaški aparat se je zganil, na Kozaro so
krenile nepregledne kolone nemških vojakov in če-
tniških izdajalcev, zavalill so se tanki. A narod se
je zatekel k svoji Kozari, pod okrilje njenih gostih
gozdov. Zatekel se je kot otrok k svoji materi. In
potem, ko se je pričela ofenziva, ko je narod trpel,
ko je ječal v nečloveški stiski in bil preganjen kot
divja zver, je z njim ječala Kozara: Udarite pre-
kleti, udarite, a prišel bo dan, ko bodo tudi vaše
matere jokale . . .

Oj, ti Kozara, gora zelena, o tebi, o tvoji veličastni
zgodovini nam sedaj pripoveduje Bulajičev film.
In začutili smo te, zadihala si v nas svoj uporniški
dih, spoznali smo te. Zakaj, prav Kozara je v Bula-
jičevem filmu glavna osebnost, na njej sloni vsa
teža filma iin ona mu daje umetniško moč, tisto
silovito in pretresljivo, zaradi česar nam bo film
ostal v spominu. Kozara in njeni ljudje.

A Kozara tudi zahteva. Zgodovina njenih parti-
zanskih bojev in trpljenja njenega ljudstva, to je
tema, ki zahteva od umetnika maksimum izpoved-
ne moči, maksimum zrelosti, maksimum natančno-
sti. Očitno je, da Bulajid ni zmogel vsega tega.
Mislim, da leži poglavitna teža krivde za to v sce-
nariju, ki je nujno nosil v sebi že vse pomankljivo-
sti filma. Mislim celo, da sta igra in režija precej
presegla scenarijski okvir. Kljub temu pa je ostalo
v filmu še mnogo neuresničenega, površnega, neiz-
delanega. Pomankljivosti se pokažejo že pri sami
fabuli, pri njenem oblikovanju do celotne teme.
Predvsem, rostala je neizčiščena, močno razbita, a
po svojem značaju zgolj zunanje okvirna, prileplje-
na na film kot nepotreben pečat dogajanja. V veliki
meri pa je izgubila tisto svojo nujno potrebno
notranjo fuekcionalnost, ki naj film gradi, zapleta
in končno preko vrha v naravnem teku spet raz-
plete. Tako pa je med vrhom, ki bi ga lahko poiskali
v pretresljivo trgičnem prizoru starca ob sinovi
smrti, in razpletu — koncu ofenzive, ki tema tako-
rekoč neposredno sledi, nastal, kljub režiserjeve-
mu sicer spretnemu prijemu, neopravičljiv prepad,
zaradi česar (konec) film obvisi v zraku. Pa tudi
sami prizori partizanskih bojev, prebijanja iz obro-

ča in spet vanj, vzbujajo mnogo bolj občutek slu-
čajnostnega nanizanja, kot pa občutek, da so izraz
premišljeno izdelanega dramaturškega koncepta.
Prav tako Bulajič oziroma vsi scenaristi niso
bili kos posameznim številnim zgodbam, usodam
posameznih ljudi, ki jih razpletajo pred gledalcem.
Največkrat so zelo neizdelane (kar je po eni strani
glede na njihovo številnost sicer razumljivo),
manjka jim invencije, rešujejo jih pa konvenci-
onalno, konformistično, največkrat s smrtjo njiho-
vih junakov. Za ljubezenske zgodbe je v splošnem
značilno, da ostanejo precej neprepričljive, notra-
nji smisel in vloga pesnika v fabuli, razen zaradi
zunanjih efektov, pa sploh ni razvidna.

Za Bulajica trde, da je najbolj prepričljiv v mno-
žičnih prizorih. To nedvomno drži. Pa vendar bi
rad opozoril, da more tudi drobne prizore, ko očr-

tuje posameznika, njegove zgodbe, prikazati s svo-
jevrstno umetniško silo, in to na drug, ne na zanj
splošno značilen, nenavadno močno in neposredno
pretresljiv način; prikazuje jih na način, ki po svo-
ji lirični subtilnosti naravnost preseneča pri njem.
Tako na primer v prizoru, ko Milja zavezuje Mitru
ruto, smrt Radice, ali pa v prizoru, ko otrok z li-
stjem pokopava svojo mrtvo mater. Teža filma pa
nedvomno sloni na množičnih prizorih, na njihovi
globoki in prvinski pretresljivosti. V bolečem
boju za samoohranitev, v neposredni, elementarni
izpovedi notranje bolečine, v skupni prizadetosti
in zanosu ljudi. Tu je Bulajid umetnik, človek, ki
nenavadno globoko pozna psihozo množice. Ti pri-
zori dajejo tudi filmu njegovo vsebino, značilnost
epopeje. Tu nas je tudi Bulajič pretresel, prizadel.

Ingo Paš

nova
remiera v urami

Andorra je zadnja drama v ustvarjalnem opusu
švicarskega dramatika Maxa Frischa. Nekateri jo
imenujejo tudi mejnik. Nastajala je v letih 1946—
1949, ko je bil Frisch že priznan umetnik in ko so
bila za njim že vsa ekspirimentiranja. V javnosti
je prvič nastopil 1945 z rekvijemom »Sedaj spet po-
jo«, ki so ga igrali v zuriškem dramskem gledali-
šču in leto kasneje še njegovo predhodno igro,
romanco »Santa Cruz«. Potem si mimo pripoved-
nih del slede igre: farsa Kitajski zid, drama Ko se
je vojna končala, igra Grof Oederland, komedija
Don Juan ali ljubezen do geometrije, poučna igra
brez poduka Biedermann in požigalci, skeč Veliki
bes Philippa Hotza.

Frischerjev problem, ki veje iz njegovih del, je
in bo vedno aktualen, to je problem človeka in nje-
gove človečnosti.

Andorra je na zemljevidu komaj označena s črno
piko nekje na meji med Francijo in Španijo. A njen

prostor je v našem spominu veliko obsežnejši. Ne-
Ijuba podoba meščanske Evrope, ki je s svojim
kompromisarstvom omogočila fašizmu tako nečlo-
veška dejanja.

Pod njenim zunanjim okvirjem sta za naš čas
ie vedno spravljena dva aktualna problema: pro-
blem političnega umora in problem srenje, ki ta
umor tolerira. Andri je žrtev te politične situacije,
žrtev človeškega 2goizma, zlaganosti in moralnega
razkroja. 2rtev nepremagljive požrešnosti, ki v be-
gu za lastno varnost mirno zanika človeka, ga izob-
či in mu onemogoči delo in s tem njegov človeški
smisel. Namesto dela ga ponižujejo.t in počasi psi-
hično morijo. Andri je že od vsega začetka za
Andorro talec in tu gre potem Ife še za vprašanje
časa, kdaj ga bodo porinili zverini v žrelo.

Po gledališkem listu

H U M O R E S K A

MOJA
DOBRA

NANA
V nedeljo je bil ples, po plesu pa me je ustavila

Nana. -
3>Glej,« je rekla in mi pod nos pomolila zavitek.
»Vidim. Kaj ne bi videl! Nekakšen paket je«, sem

rekel neprizadeto.
»Poznaš »Astro«? je spraševala dalje.
»Mhm.«
»Si videl tiste za sedem tisoč?«
»Kaj?«
»Sem tvoja punca ali ne?«
»Zakaj sprašuješ?«
»Saj sem vedela, da me ne maraš.«
»Vseeno, te maram ali ne. Raje pojdiva k stvari!

Kakšno zvezo ima vse to s tvojim paketom?«
»Eh, zelo si nedojemljiv! Poglej me pod noge!«

je rekla.«
»Zelo lepe noge imaš.«
»Niže poglej, cepec!!« je bila užaljena.
Sklonil sem se do spodnjega roba njenega krila

in jo pri tem rahlo prijel nad desnim bokom.
»Vidiš?« je spet vprašala z glasom, ki ni bil pre-

več vljuden.
»Ah, še ni dobro. Krilo potegni malce gor!«
Tako je storila. »No?«
»Lepa bedrčka... Počakaj, uganil bom, kaj imaS

v paketu!«
Rad bi se spomnil, kaj prodajajo v »Astri«. V mi-

slih sem našteval: kuhalniki, električni likalniki,
nočne posode, termoforji... Vendar zagotovo ni-
sem vedel, ker v tej trgovini še nisem nakupoval..

»Kuhalnik bo«, sem se končno razveselil, da sera
razvozlal uganko.

»Ha, ha! Kako ti more kaj takega uiti iz ust?« se
je od srca nasmejala.

»Saj res, bila si na plesu, likalnik imaš!« sem se
razveselil svojega novega odgovora.

»Ne!«
»Nočno posodo!«
Njen smeh je v trenutku pojenjal. Nana je zbrala

vso svojo moč in me v največji koncentraciji jeze
mahnila s paketom. Udarec ni bil preveč hud. Ne-
kaj ostrega me je oplazilo po tilniku.

»Zdaj vem. V paketu imaš žensko peto!«^ ^fc H |
»Uuuuuuu-h!« * <iS'1

»Bom popravil: v paketu imaš čevlje z visoko
peto!«

»Ne!«
»Potem...«
»Je in ni res, ker se peta ne drži čevlja.«
»Kako, da se nisem mogel prej spomniti.«
Nana mi je vse v trenutku odpustila. V levem

kotu desnega očesa se je pokazala solza, ki je p o
menila kesanje. Potem je rekla pohlevno kot uči-
teljica, ki je končno vcepila svojo modrost trdemu
učencu:

»Daj, poglej me še enkrat pod noge!«
Ubogal sem. »Joj, peta ti manjka! Kako si pa

hodila, ti revica? Kako se je moglo to zgoditi? Kje
si dobila copato? Pa si kaj plesala?«

Vprašanj ni hotelo zmanjkati.
»Koliko ti je še ostalo?« je nenadoma vprašala.

Bil sem užaljen, ker je prezrla moja vprašanja,
pa sem kljub temu odgovoril:

»Deset tisoč.«
»Dobiva se jutri. Z Majdo pridem. Kupil mi boš

nove čevlje. Ti, srček, saj boš, kaj ne?«
»Bom, bom . . . Seveda bom . . . Kaj ne b i . . . Ku-

pim ti čeveljčke z zlato peto ...«
»Ah, saj sem vedela, da me imaš rad. Veš, tisto

z Nacem je bila samo šala. Razumi! Torej?«
Naslednji dan sem ji kupil zadnji model salo-

narjev. Potem je nisem videl dva meseca. čevlji so
bili zelo zdržljivi.

Ivan Zoran

OBVESTILO

Uredništvo kulturne rubrike našega lista
je sklenilo še enkrat povabiti v svoje vrste
čim več mladih sodelavcev. še posebej
vabimo študente družbenih fakultet, ki ima-
jo veselje do pisanja, tako kritičnih in
esejističnih člankov, kakor tudl vseh osta-
lih s področja kulture. Vabimo vas, da se
oglosite na našem uredništvu vsak dan
od 12. do 13. ure.



na filozofski
fakulteti

PREJŠNJI TOREK JE V VELIKI PRE-
DAVALNICI FILOZOFSKE FAKULTETE
PREDAVAL ŠTUDENTOM ANGLEŠKEGA
JEZIKA ZNANI AMERIŠKI PISATELJ IN
ESEJIST IRVING STONE O BIOGRAF-
SKEM ROMANU. ŠTUDENTJE SO NA-
POLNILI PREDAVALNICO DO ZADNJE-
GA KOTICKA. ZNANI AVTOR BIOGRAF-
SKIH ROMANOV O VAN GOGHU (SLA
PO 2IVLJENJTJ), JACKU LONDONU
(MORNAR NA KONJU), MICHELANGE-
LU, OD KATERIH SO NEKATERI PRE-
VEDENI TUDI V SLOVENŠCINO, JE
GOVORIL PREDVSEM O SVOJI LASTNl
METODI PISANJA IN ZBIRANJA PO-
DATKOV. »VSE JE MOGOCE NAJTT,«
JE POUDARIL IN POSVETIL NAJVEC
POZORNOSTI ROMANOM, KI JIH JE
PISAL V EVROPI — O VAN GOGHU IN
MICHELANGELU. PREDVSEM PA JE
NA ZELO SVOBODEN NACIN GOVORIL
O SEBI, O SVOJEM ŽIVLJENJU, O SVO-
JEM PISATELJSKEM POKLIGU IN O
POSLANSTVU PISATELJA SPLOH. SVO-
JO PRIPOVED JE NAVEZAL NA VTISE
S ŠTEVILNIH POTOVANJ IN SRECANJ.

VISOK OBISK ŠTUDENTOM GERMA-
NISTIKE DOKAZUJE, DA SO TAKA
PREDAVAJNA ZAŽELENA. SAMI VEMO,
DA BI JIH LAHKO BILO VEC.

FOTO: JOCO ŽNIDARSIC

RAZGOVOR S ŠTUDENTSKIM KULTURNIKOM

ZA SIRSO
KULTURNO
RAZGLEDAN

Na današnji razgovor smo povabDi
PAVLA MIHELCICA, študenta zadnje-
ga letnika akademije za glasbo iii
študentskega kulturnega delavca. Po*
iskali smo ga kar na vaji študentskega
zabavnega zbora, katerega ustanovitelj
in umetnški vodja je on sam. Odtrgal
si je nekaj časa za nas in postavili
smo mu nekaj vprašanj, lu bodo go-
tovo zanimila tudi naše bralcc.

# Kaj bi lahko povedal o svojem
delu na akademiji? Morda tudi kaj o
problematiki akademije same?

»V tem šolskem letu končujem svoj štw
daj, zato vso pozornost posvečam diplom-
skemu simfoničnemu delu. Kaj več za
zdaj raje ne bi povedal o njem. Akademija
je bila včasih precej toga do študentov,
zdaj pa vse kaže, da je zavel nov duh. To
nam daje več veselja in volje do dela.
Tu je bilo predvsem vprašanje bogate
diskoteke, kt je bila dolgo časa dostopna
samo določenemu krogu, zdaj pa lahko
pride/o do nje vsi študentje. Pri nas pra-
vega študentovskega življenja skoraj nl
Individuaisti smo. vsakdo ima svoje pro-
bleme in svoje dlje. Nekateri itudentie
$e med seboj vikamo. ne poznamo se. Ne-
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koliko zaradi razlik v letih, vendar ne sa-
mo zaradi tega...«

# Zanimivo bi bilo tvoje mnenje
o študentski kulturi. O tisti, v katero
sam posegaš, okvir Akademika in iz-
ren tega?

»Zelo pozitivno je to, da so ti&ti, ki so
kjerkoli včianjeni, zelo delavni. Ostali pa,
lahko rečem, da ne delajo nič, kultura jih
ne zanima. Splošna kulturna razgledanost
je porazna, od študentov bi ne pričakovali
take. Akademik lahko tukaj s svojimi na-
stopi za študente zelo veliko naredi...
Še nekateri naši kolegi na akademiji so
enostranska; študirajo solo petje in jih ne
zanima nič drugega. študentje bi morali
o kulturi več vedeti, zavedati bi se mo-
rali, da razen kina obstajajo še gledali-
šče, opera ali koncert. Pred leti sem se
pogovarjal v vlaku v Italiji s profesionalnim
nogometašem o operi in koncertih...«

# Kako, misliš, bi lahko študent-
ska kultura bolj posegala v sploš-
no kulturno življenje Ljubljane?

»že pred leti sem razmišljal o rednih
nedeljskih matinejah, ki bi jih pripravili
študentje. Slo je za to, da bi izkoristili
tisti čas, ki se po navadi kar tako raz-
gubi. Ce bi bile te prireditve kvalitetne,
bi bile prav gotovo dobro obiskane. Izobl-i
kovale bi si svajo publiko. Prireditve pa
seveda ne bl smele biti na kupu, časovno
bi morale biti primerno porazdeljene. So~
delovale bi lahko enakovredno akademiie
MI Akademik. Nikdar §p nisem opazil.
da bi študentje razstavljali svoja
slikarska dela v neki osrednji galeriji.

Student pa se mora pokazati tako svoji
kakor tudi ostali publiki. Pogrešam takih
prireditev za vse. Če bi bile dobro orga-
nizirane in kvalUetne, bi morale uspeti.
Zbori, ki si ustvarijo renome v tujini v
konkurenci projcsionalnih zborov, tudi
doma ne morejo biti več začetniki. Pogre-
šam študentske prireditve, ki pa bi pre-
rasle študentski okvir.«

# Poznamo te kot dirigenta štn-
dentskega zabavnega zbora. Kaj bi
nam lahko povedail o tem svojem de-
lu oziroma problematiki zbora?

»Problemov je veliko. Takih zborov pri
nas ni. za nas pa je pot še težja, ker se
ogibamo komercializacije, ne gremo »s
časom«. Pojemo fazzovske skladbe, samo
da so dofore, da imajo umetniško vred-
nost. Probl&mi nastanejo s tem, ker na-
stopamo skupaj M orkestrom, ki je zelo
zaposlen, zato so vaje otežkočene. V tej
zvrsti zabavne glasbe orfemo ledino. Poje-
mo stvari, ki morajo biti aranžirane po-
sebej za naš zbor. V načrtu imamo, da
do konca prvega semestra naštudiramo
celotni celovečerni program in do takrat
pred javnostjo ne bomo nastopali. Manjši
nastopi jemljejo preveč časa, to pa bi ško-
dilo našemu delu. Po tem nastopu pa bo-
mo skušali čimvečkrat nastopiti in nare-
diti tudi več gostovanj po Sloveniji, ki jih
bosta organizirala Akademik in organiza-
cijsko vodstvo našega zbora. V drugem
semestru bomo ta program še bolj izde*
lali in se pripravUi za prihodnje nastope.
Hočemo dobiti čim širši stik s publiko.
Upam, da bomo uspeli, ker so v zborn
resni Ijudje, izoblikovali smo dober fco-
lektiv. To so Ijudje, s katerimi je lahko
delati.a

# In še: tvoji načrti?
»Tu je vse zelo nejasno. Letos diploma,

potem vojaščina in vse je še odvisno od
poznejše preorientacije. Tako, da o tem
raje ne bi veliko govoril.«

J. P.

NA ROB ŠTUDENTSKI KULTURI

Sugestije,
vredne
premisleka

Razpravljamo o študentski kul-
turi, spremljamo prizadevanja v
Študentskem naselju in vemo, da so
bili študentje od nekdaj pobudniki
in organlzatorji dogodkov v naro-
dovem kuiturnem življenju, da so
prinašali vanj sveže in novo, ga
oplojevali s svojim delom, v kate-
rem se je odražal mladostni polei,
kritičnost, ki je lastna mladim, re-
volucionernost in avantgardizem.
Mlačnost, ki jo opažamo pri nas že
več let, je med drugim tudi posle-
dica nepovezanosti vseh tistih štu-
dentskih faktorjev, ki bi povezani
lohko naredili marsikaj in pripomo-
gli k novi rasti narodove kulture.
S tem nočem
ra na tleh.
zen in
ko rekel,
letih dvignila na zovidljivo višino
in da je stavek: Ljubljana je pred-
mestje Fariza le še froza v zarja-
mestze Pariza le še frazo v zarja-
veli orožarni predvojnega in pode-
dovanega liberalLma. In vendar
potrebuje narodovo kulturno življe-
nje spodbud, in to predvsem iz vrst
mladih. In končno ne gre samo
za spodbude, ampak v večji jneri
za samo eksistenco študentske ko!-
ture in zo njeno redpročno vpH-
vonje.

Na nedavni skupščim slavistov je bilo
mimogrede, tako rekoč med vrsticami, po-
vedano tudi nekaj mnej o povezavi med
študenti raznih fakuket, predvsem druž-
benih ( konkretno: filozofske, akademije
za igralsko umetnost in akademije za
glasbo). Govorili so o bližmji Prešernovi
proslavi in našli najugodnjšo reSitev za
izvedbo Prešernovega večera ravno v po-
vezavi študentov, ki se ukvarjajo s temi
stvarmi v večji ali manjši meri že po svo-
ji študijski dolžnosti.

Sugestija se je v nadaljnjem (neurad-
nem) pogovoru razsastla na problem
splošne povezave mladih kulturnih delav-
cev z zgoraj navedenih fakultet in študen-
tov akademije za upodabljajočo umetnost.

Do sedaj smo lahko ugotavljali le maj-
hno povezanost mladih kulturnih delav-
cev teh fakultet, medtem ko smo na vseh
izmed njih večkrat slišali mnenja o tem,
da bi bila povezava nujno potrebna. Ver-
jetno je bila s strani študentov navede-
nih fakultet napisana v zapdsnikih na se-
stankih že marikatera beseda, ki je tudi
prerasla okvir zapismka, ni pa našla pri-
mernega odmeva in realiziranja pri štu-
dentih drugih fakultet in oddelkov.

Sugestijo, ki je prišla z vrsi slavisto*
na nedavni skupščini, je vredno upošte-
vati. Bealizacija raznih literarno-glasbenih
večerov, predstavljanje tujilh glasbenikov,
morda celo razstave del slušateljev AUU
v avlah naših fakultet, vse to bi poživilo
študentsko kultiirno življenje. Slavistom
pa, ki so dali pobudo, želimo čimveč us-
peha, predvsem pa razumevanja pri ko-
legih ostalih fakultet.

Peter Breščak

V prihodnji številki berite na športni strani poro-
čilo našega posebnega dopisnika Tomoža Zajca s tek-
me za poka! evropskih prvakov Olimpija : Maccabi.

PRIHODNJIČ — NAGRADNA KRIŽANKA!



PER LINOUISTIN TON Y RENIS ZA TRIBUN(T

To je odgovor švedskega pevca Linqui-
sta na eno izmed uvodnih vprašanj. Per
je zelo prijazen in simpatičen pevec, ki
je že tretjič nastopil na oddaji »Elizej-
ska polja« kot predstavnik švedske. Si-
cer vas bo zanimalo, kako sem ga sploh
našel. Na RTV sem dobil točne podatke
o tem, kje so se nastopajoči naselili. Per
je bil na seznamu gostov hotela Slon. V
hotelu mi je portir povedal, da ga ni v
sobi, temveč v restavraciji na kosilu. Se-
veda sem jo takoj mahnil v restavracijo
hotela. Da bi ga pa laže spoznal, sein se
s sliko v roki postavil v sredino resta-
vracije in preletel s pogledom od obra-
za do obraza. Nobenega takega, ki bi
bil podoben možu na sliki. Stopil sem k
natakarju in ga vprašal, če je že kosil tak
in tak človek, a da bi mu olajšal delo,
sem mu še pokazal sliko. Modro je pogle-
dal sliko (ni izključeno na žep) in še bolj
modro odkimal. Sledila je zopet debata s
portirjem, ki je dal celo častno besedo,
da je Per še na kosilu in se je nato še
sam odpravi) v restavracijo. Imel je prav,
kajti čez nekaj trenutkov je že stal Per
pred menoj. Bil sem tako presenečen, da
nisem vedel, kaj bi storil prej. Ali naj
snamem kapo in ponudim roko ali naj
it«ri«|-artboje istočasno aU^kai^-drugega.
Iz nerodne situacije me je- rešil tako, da
mi je ponudil roko in se predstavil, Isto
sem storil tudi jaz z nasmeškom, ki je

EEizejska polja so bolj ali manj za nami. Mogoče smo
pričakovali več, kot je bilo na Gospodarskem razstavišču pri-
kazano. Mogoče zato, ker imamo Ijuclje pač to slabo lastnost,
da nismo nikoli zadovoljni. V spomin na Elizejska polja sta
nam ostala še dva intervjuja z dokaj prominentnima osebama
sveta zabavne glasbe. To sta Šved Per Linquist, znan kot pevec
muzikalov in zabavnih melodij Georga Gershvvina, ter Tony
Renis, ki razburi duhove, kjerkoli gostuje.

na »Elizejskih poljanah« v Beogradu. To je
bil zam« eden najlepšib dogodkov sploh.
Imate čudovito občinstvo. Imel sem obču-
tek, kot da so bili v dvorani zbrani saml
taki, ki ljubijo glasbo. Takega občinstva
ŠP nisem videl.

In vaš konjiček?
Pozavna! Imam svoj ansambel, ki igra

tradicionalni jazz. Prosti čas navadno pre-
živitr. s knjigami ali pozavno v roki.

Tako se je konoal najin pogovor. Se pre-
den sva se poslovila, mi je izročil pozdra-
ve za vse bralee Tribune. Torej prisrčen po-
zdrav moža z žametnim baritonom, Pera
Linquisla

pomenil, naj mi oprosti nerodnosti. Na
srečo je govoril odlično angleški, tako da
sva že čez nekaj trenutkov v foajeu ho-
tela posegla v debato. Najprej nekaj nje-
govih osebndh podatkov: rojen je leta 1929,
nastopa kot profesionalni pevec več kot
deset let, sicer pa je diplomiral na višji
komercialni šoli v Stockholmu. Obvlada
angleški, italijanski, francoski in nemški
jezik, rad potuje, a še raje prepeva.

Kje raje nastopate: pred TV kamero, v
radiu aii v dvorani pred občinstvom?

Najraje vsekakor v dvorani, kjer ti pove
občinstvo v obraz, ali si dobro ali slabo
odpel. To je merilo priljubljenosti. Res je,
da je preko ra^ia mnogo smotrnejše delo.
Posnameš trak, ga poslušaš, če ti ni všei,
zavrtiš še enkrat playback, zopet posnameš
in to delaš tako dolgo, dokler ti ne ugaja,
to je, dokler ni posnetek brezhiben. Xo za-
m« ni utnetnost, ker j« ponarejena. Gledal-
ci pri TV ali radijskih sprejemnikib že sli-
šijo brez napake iaterpreiirano skladbo,
vendar pa sam le nimaš tistega zadovolj-
stva, kot če te občinstvo nagradi. Vse sku-
paj je brez odmeva.

Prl nas je vsakdanji problem odkriva-
nje mladih pevcev?! Kako rešujete v vaši
deželi ta problem oziroma če se z njim
sploh srečujete?

Tudi pri nas je težko z mladimi pevci
zabavne glasbe. Ne pravim, da jih nima-
mo. Imamo jih ogromno, a kaj, ko vsak
kopira kakega tujega pevca, kar pa je
žal mnogo slabša kopija in propade. Ne
mislite, da je to sanvo vaš in naš pro-
blem. Pred mesecem dni sem se vmil iz
New Yorka in verjemite mi, Američani
so na istem. Vedno manj je originalnih
pevcev in vedno več »piagiatorjev«.

Kaj bi vi svetovali mlademu človeku,
Jci rad poje, ima glas in razpolaga s po-
sluhom, da biuspel?

Vaja in vaja, poslušanje plošč, vendar
ne tako, da pači glas prav tako kot pevec,
ki ga posluša, posluša naj tako, da dobi v
uho ritem/vstope iri izstope, skratka, vse
tehnične dobrine, ki mu jih gramofonska
plošča ali magnetofonski trak lahko nudi.

Vaš največji uspeh?
Nerad govorim, ali bolje, ocenjujem

sebe. Ce že hoč«te, pa j« mogoče naslovna
vloga v »My fair lady« muzikalu, ki je bil
na repertoarju v Stockholmu več kot dve
Ln po leti nepretrgano. Potem nastopi v
Londonu, Parizu. Rimu, snemanja gramo-
fonskih ploš? za različne gramofonske druž-
be in končno velik uspeb leta 1958 v Beo-
gradu. Veste, v Jugoslaviji sem že drugič.
Prvič sem pd, kot sem že omenil, leta 1958

Tudi Tony so je nastanil v botelu Slon-
Prvič, kt* sem ga iskal, ga nisem našel,
Pravzaprav sem ga našel, samo da je spal
in ga nisem hotel motiti. Cez pol ure sem
se zopet s tr^anjem na vrata oglas.l v njc-
govi sobi in ••avanti« mi je naznanil prič«-
tek pogovora z Tonyjem Realsooi, pevcem
in komponistom popevke, ki jo poznajo po
vsem svetu. Quando, quando, quando . . . jc
na programu vseh radijskih postaj, prepeva-
jo jor Pat Boon, Nat King Cool in se mno-
gi drugi, ki se s petjem vsaj malo ukvar-
jajo. Na srečo m. je spremljaJ prijatelj Ta-
dej, ker ne obvladam ttalijanskega jezika in
pr: intervjuju opravil levji defež. Ker Tony
ue zna nemski ln ne angleški, a jaz ne fran-
coski, smo bilj primorani, da smo se pogo-
varjali s pomočjo rok, splošnoznanih bescd in
italijanščine. Sprva je šlo težje, toda po pr-
vem wiskiju j« stvar popolnoma st«<kla in zdi
se mi, da sera ckllično razumel iialijanski, a
Tony jugo6lovanski. »KAKO DOLGO 2E
PREPEVAM? je ponovil moje vprašanj«.
»Prepevam že od svojega desetega leta. Naj-
prej sem oastopil na otroškem festivalu ar-
tisto: v Bolzanu. To so bile gledališk« pred-
stave " kino dvoranah. Od desetega do dvaj-
setega le^a sem prepevai, delal na televtziji,
dokler nisem nastopil na šestdnevnem fe-
stivalu raladih pevcev, na katerem so se
morali nastopajoč-i predstaviti tudi s svojimi
kompozi AJami v Milanu in tudi zmagal. To
je blo sedeminpetdesetega leta. Od takrat
grr moja slavc vse više, dokler se mi ni
rodil Quando, quando, quando . . .

Kako ste se uspeli prebiti na vrh ita-
Ujanske elite zabavne glasbe, ko pa je
znano, da v Italiji vladajo na tekmovanjih
razne objektivne sile pri gramofonskih
družbah in se festivali navadno razvijajo
v medsebojna tekmovanja predstavnikov
g-amcfonskih druzb?

Na to bi lahko odgovoril zelo na krat-
ko. Veste, da se je prl izbiri popevk v San

Remu spremenil sam način volitev. Tako j«
bilo vec možnosti, da je izbiralo občinstvo
In ne samo korumpirana publika gramo-
fonske družbe. Moj adut v San Remu je
bila priljubljenost. In nisem bil razočaran,
saj nie niso pustili prijatelji na cedilu. -»Do-
bil sem veliko število glasov in se uvrstil
nr četrto mesto.«

Nisem podvomil v njegovo priljubljenost,
saj si je ž<* v času kratkega bivanja v Lju-
bljanj pridobil prccej prijateljev med naj-
preprostejšimi ljudtni. Dokaz? Dan pred na-
stop-om na Gospodarskem razstavišču sem
bil s Tonyjem popeljan v bar. No, in že po
zaključni uri, ko ni bilo v baru nobenega,
razen že preoblečenih natakarjev, gardero-
berke in kuharic, ki so se zadržale za tre-
nutek v baru, preden so se napotile domov,
Se je Tonv vsedel za klavir ter igral in pel.
Vsi 90 prisiuhnili njegovim akordom, ki so
izzveneli, čeprav malo utrujeni, tako lepo,
da si poslušalci niso mogli kaj, da ne bi
pošepetali: »Ali ni čudovit!« Igral je prav
tako, kot da bi bil pred TV kamerami •
studiu, v program pa je vpletel tudi melo-
dijo, s katero bo nastopil februarja v San
Remu.

Da se vrnem k intervjuju. Zanimal me j«
ie š« odgovor na vprašanje: »Kako se razu-
mete z ostalimi pevci, še posebcj z vašim
posebei z vašim tekmecem iz Mlaaa Cel«n-
tauom?«

»Odlično, z vseml imam prav dobre od-
nose. Z Mllvo sem na primer posnel dva
filma. CdenUna lahko rečem, da 9em jaz
odkril. Veste, v Milanu sva stanovala Mi-
zu skupaj. On je bil urar, a je večkrat pre-
pevat, tako za sebe. No, enkrat sem ga po-
vabil, da bi z meno.i nastopil, in od takrai
daljr ie njegova priljubljenost strmo ra-
sla.-"

Tako nekako se je intervju. zaklju il, te-
prav ne vem, kako se je točno končal. SaJ
razumete - wisky . . .

Ivo Strakl

Pričujoča zgodba je ena iz-
med tistib. ki jih zaradi groz-
ijivosti niso dovotili prirediti
Hitchcoku za televizijo. Zgod-
ba pripoveduje 0 divjačini in
tovu — posebne vrste. Da pa
ne bi svojih bralcev po nepo-
trebnem razburjali, smo st
odločili, da bomo zgodbo ob-
javljali v nadaljevanjih. Tako
bodo naši bralci po koščkib
spoznali to najnevarnejšo div-
jačino in telefoni na klinikah
in bolnišnicah za živčne zlo-
me ne bodo zvonili.

Piše:
Richard
Conell

»Sicer pa bova videla jutri.«
»Kaj mislite s tem?«
»Obiskala bova mojo šolo,« se je general smejal.

»V kleti je. Sedaj imam doli okoli ducat ljudi. So
s španske ladje San Lucar, ki je imela smolo na
skalah tam spodaj. Obžalovanja vredna usoda, mo-
ram reči. Ubogi primerki, ki so bolj navajeni na
palubo kot na džunglo.«

Dvignil je roko, in Ivan, ki je služil sedaj kot to-
čaj, je prinesel turško kavo.

»To je lov, vidite,« je mehko rekel general.« Ne-
komu izmed njih predlagam, da greva na lov. Dam
mu zalogo hrane in odličen lovski nož. Dam mu tudi
tri ure prednosti. Jaz sem oborožen samo s pištolo
najmanjšega kalibra in dometa. Ce se me moja divjad
izogne za ceie tri dni, potem zmaga. če pa jo naj-
dem,« se je general smehljal, »i z g u b i igro.«

»Kaj pa če noče iti na lov?«
»Oh,« je rekel general. »Pustim ga, seveda. Saj

mu ni treba, če noče. V takem primeru se obrnem
na Ivana. Ivan je nekoč imel čast biti uradni bok-
sar pri Velikem Belem Carju in ima svoje čisto
posebne nazore 0 športu. Vedno, mr. Rainsford, ved-
no izberejo lov.«

»In če zmagajo?«
Smehljaj na generalovem licu se je širil. »Do se-

daj še nisem izgubil,« je rekel.
Hitro je dodal: »Ne bi rad, da bi me imeli za ba-

hača, mr. Rainsford. Nekateri predstavljajo čisto na-

vaden problem. Vendar bi eden med njimi skoraj
zmagal. Včasih moram uporabiti tudi pse.«

»Pse?«
»Semkaj, prosim. Pokazal vam bom.«
General je peljal Rainsforda k oknu. Luči, ki so

sevale z okna, so risale groteskne postave spodaj
na dvorišču in Rainsford je lahko videl, kako se
premika okoli dvanajst ogromnih postav; ko so se
obrnile proti njemu, so njihove oči sevale zelenka-
sto.

»Dobro jim je, mar ne?« je menil general.
»Vsak večer ob sedmih jih spustim. Ce bi kdor-

koli hotel priti v hišo ali iz nje, bi se mu pripetilo
nekaj obžalovanja vrednega.« Mrmral je odlomek
pesmi s Folies Bergera. ,,

»In sedaj,« je rekel general, »vam bom pokazal
mojo novo zbirko glav. Hočete iti z menoj v knjiž-
nico?«

»Upam, da me boste za nacoj oprostili, general
Zarov. Zares se zelo slabo počutim.«

»Zares?« je generala zaskrbelo. »Dobro, mislim,
da je to povsem naravno, po tako dolgem plavanju.
Potrebujete spanje, dobro in dolgo. Jutri se boste
počutili kot povsem nov človek, stavil bi, da bo
res tako. Potem pa dober lov, eh? Težko pričako-
vani...«

Rainsford je pohitel iz sobe.
»Škoda, da ne morete iti nocoj z menoj,« je zakii-

cal za njim general. »Pričakujem dober lov — velik,
močan črnec. Izgleda iznajdljiv . . . Dobro, lahko noč,
mr. Rainsford! Upam, da boste dobro spali.«

Postelja je bila dobra in pidžama iz najmehkejše
svile, bil pa je zmučen do zadnjega koščka svojega
bitja, in ni se mogel umiriti in zaspati. Ležal je s
široko odprtimi očmi. Zazdelo se mu je, da sliši
tihe stopinje na hodniku pred sobo. Vstal je in ho-
tel odpreti /rata; niso se hotela odpreti. Stopii je
k oknu in pogledal ven. Njegova soba je bila viso-
ko v enem izmed stolpov Luči na gradu so bile se-
daj ugasnjene, bilo je temno in tiho, le košček ble-
de lune je sijal rn v tej slabotni luči je nejasno vi-
del dvorišče: tam, v temi, so se premikale tihe
sence; psi so ga zaslutili za oknom in ga gledali s
svojimi zelenimi očmi. Rainsford se je umaknil in
legel. Na mnogo načinov se je hotel uspavati, ven-
dar mu je uspelo šele zjutraj. Kmalu je zaslišal
strel s pištolo, nekje daleč v džungli.

General Zarov se ni prikazal vse do malice. Oble-
čen je bil površno. Skrbelo ga je Rainsfodovo
zdravje.

»Kar pa mene zadeva, nisem tako dobro Skrbi
me. To noč sem zasledoval do ju t ra . . . Nič poseb-
nega.«

Na Rainsfordov vprašujoč obraz je odgovoril:
»Dolgčas, dolgčas«.

Potem, ko je izpil drugi kozarec okrepčila, je raz-
ložil: »Lov to noč ni bil dober. Fant je Legubil gla-
vo. Delal je neposredne sledi in ni predstavljal n o
benega problema. Težko je s temi mornaji; imajo
tope možgane in ne vedo, kako bi izginili v gozdu.
Strašno neumne stvari so. To človeka najbolj jezi.
Ali boste še en kozarec, mr. Rainsford?«

»General,« je trda rekel Rainsford. »Takoj ho^
čem zapustiti ta otok.« . : ,

General je dvighil obrvi, zdel se je prizadet: »To-
da dragi moj fant,« je protestiral,« saj ste vendar
pravkar prišli. Saj še sploh niste šli na lov . . .

»Rad bi danes odšel,« je rekel Rainsford. Vtcte*
je črne generalove oči, ki so ga motrile. '

General je Rainsfordu napolnil nov kozarec.
»Nocoj bova šla v lov, v i i n j a z.a
Rainsford je zmajal z glavo.
»Ne, general,« je rekel. »Ne bova šla na lov«.
General je stresel z rameni in vzel v roke sadež.

»Kakor hočete, prijatelj,« je rekel. Izbira pravzaprav
leži na vas. Toda ne bi se vam drznil namigniti,
da je šport, kot si ga jaz zamišljam, bolj zabaven
kot Ivanov?« Obrnil se je k Ivanu, ki je stal v kotu
s prekrižanimi rokami.

»Saj vendar ne mislite .. .« je zavpil Rainsford.
»Moj dragi fant,« je rekel general. »Ali vam nisem

rekel, da govorim o lovu vedno resno. Končno pa
je to ideja. Pijem na zdravje nasprotniku, ki je več
vreden kot moje jeklo — končno.«

General je dvignil kozarec, Rainsford pa ga je
osuplo gledal.

»Boste videli, da bo lov odličen,« je navdušeno
rekel general. »Vaši možgani proti mojim. Vaša moč
in vztrajnost proti moji!«

Se nadaljuje

Najnevarnejša
divjačina



INDEKS
I N . . .
REKET

Marko Pucihar je Ljubljančan, ro-
jen leta 1936 in absolvent pravne fa-
kultete. Če bo šlo vse po sreči, kot
sam pravi, bo februarja prihodnjega
leta diplomiral.

Tenis igra že deset lct in je član
teniškega kluba »Olimpija«. Na za-
stavljena vprašanja je Marko odgo-
varjal takole:

• Koliko časa treniraš tedensko v
sezoni (ta traja od aprila dd okto-
bra)?

»Tenis igram vsak dan približno
dve uri, včasih tudi več, poleg tega
pa nastopam še redno na turnirjih,
tako da igram tenis tedensko pri-
bližno 10 do 12 ur. Tudi v tako ime-
novani »mrtvi« sezoni, to je pozimi,
igram v dvorani Gospodarskega raz-
stavišča vsak dan — seveda, če ima-
mo dvorano prosto, kar se ne zgodi
pogosto. Tenis je pač šport, ki ga je
treba gojiti skozi vse leto. Važno je
tudi, da se igralec tenisa ukvarja z
dopolnilnimi zvrstmi športa. Jaz
igram še hokej, pa tudi smučam.«

• Kaj meniš, kakšno vlogo igra
pri tenisu športna sreča?

»Prav gotovo ji lahko pripišemo
50, če ne še več odstotkov. Pa tudi
v drugih športnih panogah jo ne
moremo podcenjevati.«

• Tvoj največji uspeh?
»Osvojitev slovenskega prvenstva

za člane letos in osmo mesto v
državi lani. Bil pa sem že nekajkrat
tik pred dosegom še večjega uspeha,
saj mi je manjkala samo še športna
sreča do boljše uvrstitve.«

• Tvoji načrti za prihodnost?
»Kot sem že omenil, najprcj di-

ploma (tudi tu je treba imeti neko-
liko sreče, le ne športne), nato pa

me čaka vojaščina. Ko se bom
vrnil, botn že toliko star, da ne bom
imel več kakih večjih ambicij.«

• Ali se bo moštvo AŠK Olimpija,
katerega zvesti navijač si, še bolje
uvrstilo v tekmovanju za evropski
pokal?

»O tem ne dvomim.«
• Kdo je po tvojem mnenju naj-

boljši slovenski športnik?
»Prav gotovo Cerar, ne le sloven-

ski, temveč tudi jugoslovanski.«
• Ali bereš Tribuno?
»Berem. Ugaja mi, posebno še ne-

katere rubrike, kot npr. kulturna,
političnoaktualna idr.«

• S čim se ukvarjaš v prostcm ča-
su, mislim, kaj je tvoj hobby?

»Trenutno študij, drugače pa rad
igram karte in hodim na kvalitetne
športne prireditve. Žal teh v Ljub-
ljani ni toliko, kot bi si jih jaz ka-

kor tudi mnogi bralci želeli.«
• Kako si vsklajeval tenis in štu-

dij?
»Težko, posebno še v mesecih od

aprila do oktobra, ko traja teniška
sezona. Zato tudi nisem doštudiral
ravno med prvimi.«

• Kaj pa pereče vprašanje telesne
vzgoje na fakutetah?

»Odkrito povedano, o tem nisem
nič slišal, toda mnenja sem, da bi
študentje lahko veliko bolj izkori-
ščali možnosti športnih igrišč v Lju-
bljani, kot pa jih. Drugače pa sem
pristaš telesne kulture in se mi zdi,
da imajo športne organizacije na fa-
kulteti zaenkrat še vse premajhcn
pomen. T. Z.

K OLIMPIJA
MA IMOVI POT

Ljubljana je pred 2 letoma končno
dobila umetno drsališče in s tem
so se začeli tudi lepši časi za ho-

kejiste. Toda brez vešče roke trenerja ni
pravih uspehov in tega so se zavedali tu-
di Ljubljančani. Za letošnjo sezono je
uprava kluba HK Olimpije dobila češke-
ga trenerja tov. Zbyneka Kuno, ki se je
rad odzval vabilu na pogovor z našim
športnim reporterjem. Pogovoru je pri
sostvoval tudi tov. Karel Pavletič, tehnič-
ni direktor kluba. Ker se je tov.Kuna za-
mudil pri treningu mladincev, je na vpra-
šanja najprej odgovarjal tov. Pavletič, pio-
nir jugoslovanskega hokeja, saj je igral
polnih 30 let, to je, od leta 1929 pa do
1959. Med ostalim nam je tov.Pavletič po-
vedal, da se je hokej pričel v Jugoslaviji
igrati šele 1. 1929, in sicer sprva v Ljublja-
ni, nato pa tudi v Zagrebu. Po vojni pa
je najprej prednjačil beograjski Partizan,
ki je bil do 1. 1956 najboljše moštvo. Od
tedaj pa do danes je vodilno moštvo v
državi HK »Jesenice« in tako bo ostalo
vsaj še nekaj let. (s tem se je strinjal tudi
tov. Kuna). Tov. Pavletič je bil od 1. 1934
do 1941 na višku svoje forme in obenem
glavni napadalec jugoslovanske hokejske
reprezentance.

V svoji bogati športni karieri si je naj-
balj zapomnil naslednji dogodek, ki se je
pripetil 1. 1940 v Bukarešti na tekmi proti
moštvu Slovaške, ki ga je takole opisal:
Mojega soigralca je nasprotnik grobo zru-
šil. Kolega me je prosil, da bi ga »mašče-
val«. Nasprotnega igralca, storilca prekr-
ška, sem si zapomnil in sem nato iskal
ugodno priložnost polnih 10 minut. Ko
sem opazil, da je napočil ugodni trenutek,
sem se z vso silo zagnal proti nasprotni-
ku in ga z »bodičkom« podrl na tla. Seve-
da so nasprotni igralci opazili in so se
mi hoteli oddolžiti. Nekaj minut zatem
so se kar trije zaleteli istočasno vame,
tako da smo vsi skupaj padli na led
in v ograjo. Da je bilo vse še bolj »stra-
šno«, je naš padec ob ograjo povzročil
gromozanski ropot. Jaz setn se prvi vzdig-
nil in jim zažugal s pestjo. Sodnik, ki je
že prej opazoval nezdrave dogodke na
igrišču, si je upravičeno mislil, da se mo-
re tekma končati s splošnim pretepom in
je v tem trenutku odpiskal konec, čeprav
bi morali igrati najmanj še pet minut.
Po svoje je dobro rešii problem hude
krvi, rtiar ne?

Po tem zaniinivem pogovoru se nam je
pridružil še Zbynek Kuna, po rodu čeh,
rojen v Pardutoicah 1. 1925. Takoj smo ga
vprašali, če je bil že kdaj prej v Jugosla-
viji. »Ne, letos sem prvič«, je dejal, »in
zelo mi ugaja. Pri vas bom do sredine
marca prihodnjega leta in upam, da bom
imel v tem času priložnost, da še bolje
spoznam vašo domovino.

Moštvo HK Olimpija, ki ga treniram,
more in mora biti na letošnjem državnem
prvenstvu drugo, kajti »Jesenice« so za
zdaj še daleč najboljše moštvo v Jugosla-
viji. Jasno, pozna se jim, da imajo že
osem let umetno drsališče in v umetno-

sti igranja hokeja jih je uvedel priznani
češki trener Blaha. Toda moštvo Olimpi-
je ima dovolj mladincev, starih od 12 do
14 let, ki bodo čez tri, štiri leta obvladali
tako drsanje kot tudi hokej, in potem —
bomo videli. Naj naglasim, da je najiprej
treba obvladati drsanje in šele potem se
lahko prične z učenjem hokeja. Na žalost
pa igralci HK Olimpija še vse preslabo
obvladajo prav drsanja. Pri nas na Češ-
kem je to drugače. Ko je otrok star 6 let,
prične drsati. Z 10, 11 leti, ko že odlično
obvlada drsanje, ga sprejmejo v klub. Tu
potem igra v mladinskem moštvu do ne-
kako 15. leta in s to starostjo mora že
znati igrati hokej. Zato imamo dosti igral-
cev v moštvih prve zvezne lige in tudi ne-
kaj v državni reprezentanci, ki. so stari
šele 18 let.

Seveda ne smem pozabiti, da sta vztra-
jen in sistematičen trening p61eg discipli-
ne dva od glavnih pbgojev za kasnejši
uspeh.

Kdo igra po vašem mnenju najboljši
hokej na svetu?

»V Ameriško-kanadski ligi igra 6 moštev
(New York, Detroit, Chicago, toronto,
Montreal, Meaple,) igralci teh moštev —
profesionalci so nedvomno najboljši na
svetu. Kanadski amaterji pa so v krizi in
sem prepričan, da na bližnjem svetavnem
prvenstvu v bokeju na ledu, ki bo prihod-
nje leto v Stockholmu, ne bodo osvojili

Kdo pa bo to?
»Sem čeh in zato je moja prognoza:

češkoslovaška. Seveda, v veliki borbi z
švedi, ki bodo domačini in z Rusi, ki so
na nedavni turneji po Kanadi dosegli ve-
like uspehe.«

Ali se bo tudi naša država udeležila
svetovnega prvenstva na švedskem?

»To zaenkrat še ni gotovo in tudi, če se
bo, nima večjih možnosti za dober pla-
sma«.

Najboljše moštvo na Češkem?
»Crvena zvezda iz Brna, ki je še osem

let državni prvak. Za njo pa je moštvo
Slovan iz Bratislave.«

Kaj pa vi, tov. trener? Koliko časa ste
aktivno igrali hokej?

Nastopal sem za moštva prve lige 10 let,
in sicer največ za mostvo Dinamo iz Par-
dubic. Sedaj sem že pet let trener.«

Kdo je najboljši igralec v vaši domovini?

»Nekdaj sta bila to Malecek in Drobnjr
(tudi znan teniški igralec), pred nedav-
nim Zabrodsky, danes pa je to nedvomno
Vlasta Bubnik, znani nogometaš.«

Na koncu še vprašanje pbema: najprej
vaše želje, tov. fehnični direkfor?'

»Za slovenski hokej je zelo važno, da se
čimprej zgradi umetno drsališče, tako v
Mariboru kot tudi v Celju, kajti obe tne-
sti imata obilo naraščaja, kl se zanima
za to športno panogo. Prepričan sem, da
bi se hokej z zgraditvijo umetnih drsališč
v omenjenih mestih naglo razvil. In še
nasvet mladim hokejistom: pri hokeju je
bistvenega pomena kondicija ,kolesarstvo
pa je najboljši dopolnilni šport za prido-
bitev le-te.,

In še vi, tov. trener?
»2elim, da bi slovenska kot tudi ostala

jugoslovanska moštva postala kmalu, če
že ne enakovreden, pa vsaj dostojen na
protnik tujim moštvom, in pa seveda,
da češkoslovaska osvoji naslov svetovne-
ga prvaka v hokeju na ledu.

T. Zajc.

Najbrž še ne veste, da... Razpis smučarskih
tečajev za študente— so bile prve olimpijske igre leta 1896 v Atenah, na

pobudo Francoza Pierra Coubertina, ki je s tem želel ob-
noviti antične olimpijske igre. To mu je povsem uspelo,
kajti v Tokiu bo leta 1964 že 18. olimpiada. V počastitev
prvih olimpijskih iger je leta 1896 v Atenah izšla tudi prva
serija športnih znamk. Na 12 znamkah so različni motivi
športnih panog antične dobe, kot: prihod tekača — mara-
tonca na cilj, met kamna itd. Te znamke je danes sila
težko dobiti in tudi cena za vseh 12 znamk je kar astro-
nomska, saj stanejo nič manj kot 120.000 din. Pa še recite,
da filatelija ni drag šport, pa čeprav gre za zbiranje šport-
nih znamk!

— so vsi igralci nogometne enajstorice Cila, ki je na
nedavnem svetovnem nogometnem prvenstvu zasedla tretje
mesto, dobili od svoje nogometne zveze za ta nepričakovani
uspeh po 1 milijon dinarjev. čedna vsotica, ali ne? Za ta
denar si lahko v čilu kupis lepo enodružinsko hišico.

— bodo zimske olimpijske igre v Avstriji, in sicer v Inns-
brucku. Za ta namen so že sedaj zgradili olimpijsko vas,
ki obsega 8 enajstnadstropnih hiš s 689 stanovanji. Po olim-
pijskih igrah bodo stanovanja prodali, saj so grajena za
potrebe 4-članskih družin.

Gotovo ne bodo redki med nami, ki bodo izkoristili to
priložnost in si ogledali vse svetovne ase smučanja, drsanja
in tudi hokeja, saj je Innsbruck mnogo bliže kot Tokio, pri-
zorišče letnih olimpijskih iger, do katerega bo stala vozna
karta, kot kaže, kar pol milijona dinarjev. T. Z.

Komisija za telesno kulturo in izvenarmadno vzgojo pri
univerzitetnemu svetu, fakultetne komisije za telesno kulturo
in Zveza študentskih športnih organizacij razpisuje smučarske
tečaje na Sorici, Vršiču in Vojskem nad Idrijo, in to v dneh
od 15. januarja do 27. februarja 1963.

Za tečaje na Vršiču in na Sorici se lahko prijavijo dobri
smučarji, za Vojsko pa začetniki.

Vsak udeleženec plača 3.000 dinarjev (za vožnjo in del
oskrbe v domu). Tečaje bodo vodili izprašani smučarski učitelji.

Prijave sprejemajo fakultetne komisije do 22. decembra.
Podrobnejša navodila dobite prav tam, ali pa na objavljenih
razpisih na oglasnih deskah na fakultetah.

RAZPORED TECAJEV:

Sorica: 3. II. — 10. II. medicina, FNT
10. II. — 17. II. FAGG, FNT

Vršič: 15. I. — 22. I. ekonomija, strojna
22. I. — 29. I. elektro, strojna
29. I. — 5. II. filozofija, biotehnika
5. II. — 12. II. biotehnika, FAGG

Vojsko: 15. I. — 23. I. biotehnika, elektro
24. I. — 31. I. FAGG

3. II. — 11. II. strojna, FNT
12. II. — 19. II. filozofija, medicina
20. II. — 27. II. ekonomija, pravo



STVARJENJE
Joahim vam je zadnjič napisal nekaj basni.

Morda ste bili z njimi celo zadovoljni, saj
je Joahim skoraj dober literrad (pardom,
škrat!). Menim pa, da basni niso dobre, ker
so za ljudi premalo poučne. Le-ti v njih nam-
reč ne nastopajo in jim je zato malo mar,
če je žaba počila. še manj pa jih briga, zakaj
je osel padel na izpitu (na ledu). Tako sem
se odločil, da napišem nekaj prilik in legend.
V njih nastopajo ljudje, v stranskih vlogah
pa tudi nekatere živali. O čem bom pisal?
Ustregel bom omim, ki terjajo, naj bo Tribu-
na podobna ostalim tednikom. Objavljamo
naj stvari, ki so že zsnane in obdelane. Več-
krat objavljeni članki so gotovo bolj točni
in bolj trdino držijo. Morda bi tako tudi žele-
li, da se enkratnd dogodki, objavljeni zapored
v enotedenski seriji: TT, VUS, Pavliha, Tova-
riš in mi, tudi petkrat dogodijo. Tema (dobra,
stara, hvaležna) zgodovina. Parola: Na napa-
kah se učimo!

Nekoč je živel direktor. Imel je svoj stolček, a podjetja sprva ni imel. Komandiral je le sebi, dragega, žal, ni imel
na razpolago. Zahotelo pa se mu je povečati svojo veljavo. Zato si je ustvaril svoj delokrog. Vse si je naredil sam. Zelo
priden je bil pri delu, pravijo. V pičlih šestih dnevih je vse opravil. Sedmi dan pa je počival. Vsem nam bi lahko
podaljšal week-end, če n. pr. ne bi četrti dan poskrbel za javno razsvetljavo (sonce, luna, zvezde). S tem pa bi tudi
astronavtom odvzel zaslužek, saj se ne bi mogli poditi za zvezdami. No, kar je — je. Prvi zapisovalci njegovega dela
so se pojavili precej kasno. Njegove delovne uspehe so na vse pretege enoglasno hvalili. Glede na njihovo zamudo
pri poročanju bi jih lahko imenovali tudi prve novinarje. Tako je garancijska doba ustvarjenih izdelkov potekla, ne
da bi kdo opozoril proizvajalca na morebitne napake. Mnogi so že zelo zgodaj pričeli opozarjati na prve hibe. Le-te
so trgovski zastopniki producenta uspeli prepričati na ta ali oni način. Še dandanašnji je tako. Morda s silo, če niso baš
korenjaki, ali pa se sklicujejo na to, da stvar ni za objavo in podobno. Pouk: nič ni popolno. Svojo oceno t?rihrani res
za konec (lahko tudi za svoj — konec!).

ADAM

GREH

DNEVI
ALI SOCIALNI ČUT
NA PREIZKUŠNJI

Ta direktor je bil res pravi šef. Vse je ve-
del in znal. Tako se je tudi spomnil, da je
gotovo velik filmski delavec. Hotel je ustva-
riti dokumentarni fibtnski zapis o teh, za
pozne rodove važnih prvih urah. Tak film bi
gotovo spadal v kinoteko Naše stolno mesto
pa je brez nje, zato tega enkratnega filma
ne moremo videti. Morda so ga videli v Beo-
gradu, Zagrebu ali Osijeku. Tja večkrat zaide
kaj izrednega, v Ljubljano pa le težko najde
pot. Sam je bil vse: scenarist, režiser, snema-
lec, masker, osvetljevalec in nudilec tehničnih
uslug. Celo investitor. Ker se s statisti ni za-
dovoljil, je hotel dobiti res dobrega nosUca
glavne vloge. V inozemstvo ni mogel ponj, ker
ga ni bilo — zarnejstva. Torej ga je naredil
sam. Ker je dobro vedel, da je to prvi človek,
mu je dal ustrezno ime — Adam.

Bil pa je ta edinstveni šef dober kalkulant. Vedel je, da film brez žensk, vsaj dandanašnji, ne bo pritegnil številne
publike. Kar prehitro je žrtvoval svoje umetniške ambicije na račun komercialnega uspeha svojega izdelka. Adam ga je
pretental, češ, da mu je dolgčas, da bi rad imel družbo, Sploh je bil Adam kaj čuden subjekt, hotel je, naj mu izpolni
sleherno željo. Sam ne vem, zakaj šef (vsemogočen, kot je bil) ni obrnil kolesa družbenega dogajanja in mu dal za
družabnika Kajna. Film bi vsekakor pridobil na dinamiki. Prava reč, če ne bi bilo vse verodostojno. Lahko bi ga vrteli
celo ob matinejah. (Ah, kako bi se mlatila! Po menzi, po dominah in kar tako!) Adam gotovo ne bi tako hitro dušice
izpustil kot ona reva, Abel. Tako je tudi Eva doživela filmski debut. Seveda vsak film doživi tudi kritiko. Mnogo let
kasneje se je našel neki Korl, ki je izpodbijal Adamove igralske kvalitete. Skoraj z opico ga je zmerjal. Takoj je bil
ogenj v strehi, saj je bil tako posredno omajan tudi ugled filmskega ustvarjalca. čedalje več ljudi je pričelo pritegovati
mnenju tistega Korlna iz Angleškega, tako da ima zgodba o prvih urah tega sveta vedno manj občudovalcev. Posebno
odkar je Vadim posnel privlačnejšo verzijo o vsem tem z BB.

Adam in Eva sta nekaj časa pohajkovala
po svojem okolišu. Ker je bil ves tedanji svet
ena sama občina, nista hotela drugam, saj je
bilo povsod enako dobro. Pa tudi avtomobila
nista imela. Resnici na ljubo povera, da tudi
garaže ne. Med ostale živali nista zahajala,
saj ves ta prostrani zoo ni imel nikakega ča-
ra, ker so bile vse živali (tudi mastodofcnd in
drugi — zavri) neverjetno prijazne. Morda so
se le delale take?! Živela sta v skupnem
gospodinjstvu, čeprav ga niti ni bilo. Servisi
tudi takrat še niso delali v redu, zato sta se
oskrbovala v samopostrežbi. Obleke nista
imela, le figove liste. Menim, da so bili listi
zimzelena, saj sta jih nosila leto in dan. To-
rej sta bila precej uniformirana. To je Evi
gotovo šlo na živce. Večkrat je potožila Ada-
mu, da njun svet ni popoln, da ji nekaj manj-
ka. Nagovarjala je Adama, naj reklamira iz-
delek pri šefu.

Adam se je nekoč res opogumil in zelo tiho naštel napake, ki so se Evi zamerile. Tudi zase je (baje) prosil malo
izbire. Toda kaj hitro sta bila s šefom dogovorjena: ali hočeta tak svet ali pa pustita in pojdita. (Tak odnos so do
svojih strank in podrejenih obdržali nekateri še danes, ali ne?) čedalje več časa svojega brezdelja sta potlej Adara in
Eva posvečala kritičnim ocenam sistema. Dobila sta še nekaj somišljenikov, ki jih je šef nagnal iz nekdanjega uprav-
nega odbora, češ da so zlobni. V odboru so ostali le tisti, ki so rou še naprej prijazno kimali. Pa še ti so imeli nekaj
na grbi. Ukradli so patent Ikaru in Dedalu, čeprav sta bila ta dva iz drugega odbora. (Morda prav zato; se vsaj nista mogla
pritožiti.) Brezdelje, nekatere neugodnosti sistema in pa podpihovanje tistih, ki so že nadrsali, vse to je končno izbilo
dno potrpežljivosti pionirjev človeštva. Zabredla sta v kriminal. Pri tem sta bila še tako kratkovidna, da sta bila zasa-
čena »in flagranti«. Njun greh — rabutanje — je še danes na seznamu grehov. Da pa se njunim »zanjimcem« kompleks
prepovedanega sadu vsaj do neke mere kompenzira, postavljamo proti koncu leta smrečico, ki ima za nas bolj ali manj
značaj sladkosti. Najbolj grehu izpostavljeni pa si omislijo celo dve.

Poleti hodim bos, pozimi pa, stanujoč v desetem
nadstropju tronadstropne hiše, razmišljam o socialnem
čutu mojih sodržavljanov. Morda zato, ker obsega moje
imetje trideset (v glavnem nevrnjenih — beri: uRra-
denihj — knjig in večje število lukenj v levem čevlju.
Pa ne razmišliam samo podnevi. Včasih se mi sanja kaj
zelo prijetnega, seveda o socialnem čutu mojih so-
državljanov. Tako sem rux primer pred dvema dnevoma
zapisal v svojo beležnico:

15. december. Sanje: Ze tri dni se nisem ganil iz
sobe. Rahlo upam, da bom še nekaj dni vzdržal, potem
pride pogin in trompete nebeške. Strašna vročina je
pritisnila na našo deželo. Pripovedujejo, da so se že
tri mesta stopila, četrto pa, da se je že začelo, in to
da je naše. Ljudje umirajo kot kobilice, pri duši
mojega pokojnega mačka, ki sem ga nekoč vrgel skozi
okno, takšnega decembra pa še ne! Sicer pa točnih
vesti o katastrofi, ki je zadela deželo, še nimam, kajti
časopisi so že pred časom nehali izhajati. Novinarji
so se trumoma preselili k »Novicam večnih lovišč«,
kjer pa jim gre ravno tako na tesno z idejami in
materiali kot prej na blagi zemljici.

Priznam, najprej sem se smejal. Fakulteto so zaprli
(prosih.: le zaklenili so jo) in študente rešili študijs
dolžnosti za nedoločen čas. Vrgel sem knjige pod po-
steljo, oblekel kratke hlače in se šel kopat. Vendar je
reka, zaradi velike vročine, ze po nekaj urah izhlapela,
da smo morali domov. Na ulici sem srečal prijatelja
Jožeta, ki si je pred dnevi kupil topel zimski plašč, dal
zanj tri štipendije in pol, invalidski dodatek in se
poleg tega še zadolžil pri nekem pesniku (začuda: pestii-
ki imajo v tej deželi denar!) in se tako dobesedno
zapisal hudiču. Sedaj se ;e sprehajal po ulici, bos,
v srajcl in kratkih hlačah, in ponujal mimoidočim
plašč. Pot mu je lil z obraza, ko je gavoril: »Dobro
ohranjen plašč, trideset dinarjev.« Z denarjem si je
namreč na/heraval kupiti vrček limonade, da bi se vsaj
za trenutek ohladil.

Potem pa sem se tudi jaz zresnil. Na ulici so se
Ijudje stepli za steklenico kisle vode. Preselil sem se
v sobo, se vlegel na posteljo in zatisnil oči. Hotel sem
umreti v miru, pomirjen s svetom in Ijudmi. 2e sem
zatisnil oči, ko me je prebudilo govorjenje. Prisluhnil
sem. V stanovanju nad menoj, v enajstem nadstropju
tronadstropne hiše, so se na glas prepirali. Vstal sem
in se odpravil gor.

Pri vratih me je sprejela debela gospa in me pre-
iskujoče pogledala.

»Kaj bo dobrega?« je vprašala in že zapirala vrata.
»Prišel sem,« sem rekel in glava mi je pokala od

prevelike vročine.
»A, ste tudi vi kandidat za frižider?« je vprašala.

»Koliko pa imate?«
»česa?«
»Denarja vendar.«
»Uh, divje veliko. Cena ni važna. Moj oče je bil pred

vojno veleposestnik. Imamo še veliko.«
Govoril sem brez zveze, menda sem padel skupaj,

kajti, ko sem se zbudil, sem bil že v frižiderju.
Zopet na hladnem!
Pogledal sem okoli sebe. Precej študentarije je bilo

zbrane okoli. Tudi nekaj gospodov, ki niso imeli doma
frižiderja.

V nekaj besedah sem zvedel vse: naše življenje je
do jutra podaljšano. Potem nas bo gospa spustila iz
frižiderja in obljubiti ji bomo morali, da bomo do
prezgodnje smrti vsi študentje plačevali stanovanje po
deset jurjev

Zbudil sem se ves prepoten.
Oh, dobro, da v naši deželi še ni veliko frižiderejv,

sem si rekel. In kako lepo je, da je tnraz, mraz. Da
frižiderji ne delajo!



Drška in Povodni mož fcot v pravljici, pokrita s snegom v senci kupole Gospodarskega razstavišča. Njun ples je po razstavah
obstal, nas fotograf pa ju tudi ni zmotil v zimski idili. Pred letoir\, ko je bil bazen redno vzdrževan in sta se Urška in Povodni mož
•rtela pod curki vode, se je krog njiju bleščalo precej svetlih diaarčkov, ki naj bi po nekem vražjevernem ljubkujočem mišljenju ljudi
prinašali srečo. Danes v to »Fontano di Trevi«, ki ob nalivih spoininja na mlako, obiskovalci vržejo le še zmečkan papir, krcnejo ogo-
rek cigarete ali pa odvržejo prazno Moravo.

Pred tednom so ju v zimski idili zmotili čudni gostje. Pripeljai so cirkus, da bi drugo polovico dni, ki nas ločijo od Novega leta,
zabavali staro in mlado. Trgovci bodo kmalu postavili svoje »štante« in spet se bo začela kramarija kot lani. Kolegijaši se bodo prito-
ževali, da nimajo nikdar miru, Urška in Povodni mož pa bosta morda tudi zaplesala. Vsaj za Novo leto, ko bomo tudi mi...

.,,,.. , (Foto: Stojan Kerbler)

w E ENEGA DOBREGA ZNANCA
Q SMO DALI V NAŠO RUBRIKO.
* * ODVEC BI BILO VPRAŠATI, CE

STE 2E BILI V KINU UNION. NE SA-
MO TISTI, KI SO Z REPERTOARJEM
NAŠIH KINEMATOGRAFOV NA TEKO-
CEM, TUDI TISTI, KI GREDO BOLJ PO-
REDKO V KINO, SO ŽE OPAZILI SlA-
REJŠEGA, DOBRODUŠNEGA MOŽA, KI
PRI VHODU V DVORANO TRGA KAR-
TE.. . TAKO SVA SE TUDI MIDVA
SPOZNALA. PRED MATINEJO.

Tako je gost našega današnjega razgovora
France Rus, ki ga boste takoj prepoznali po
fotografiji. Dekle, ki prodaja vstopnice pri

P O G O V O R N A D E L O V N E M M E S T U

PRED MATINEJO
okencu, ga je med najinim razgovorom par-
krat poklicala in ujel sem na uho, da ga
je paklicala z »oči« in eakrat rekla
»stric«.

Franc Rus je najstarejši od vseh ljubljan-
skih biljeterjev. Povedal je, da je ž« deset
let v službi pri kinu Union. Kot vsak naš
gost, je tudi »-oči-<i ©dgovoril v prijetnem
kramljanju na nekaj vprašanj.

»Kako je bilo včasih in kako je danes z

navatom študentov na matinejo?« sem po-
vprašal.

»Pred nekaj leti so študentje trumoma
prihajali na matinejo,« je rekel in potegnil
z roko po temenu. »Zdaj »o vas menda hu-
do pritisnili in morajo študentje sedeti pri
predavanjih. Včasih so res na debelo špri-
cali. To vem po tem, ker smo prej inveli
vs« karte razprodane. zdaj pa jih veliko
ostane.«

m

, tepli se bomo ali

slika brucovanja
Nikar ne mislite, da pogrevamo staro

tematiko. O brucovanjih je bilo že toliko
napisanega v preteklih letih, pa tudi le-
tos, da bi na videz današnji prispevek ne
bil povs&m aktualen. Pa vendar je. Po-
glejte!

Obračunavamo s preteklimi brucovanji
in se sprašujemo, koliko so ta uspela in
kaj so zabavnega in kulturnega prinesla
Ijubljanskim študentom. Razen fizičnega
uspeha (ponekod!) je bilanca parazna:
pretirano pijančevanje in zverinski pre-
tepi. Saj končno ne gre za tistih par atek-
lin, časti in majavih zob, gre za ugled
AKADEMSKEGA DRŽAVLJANA, študenta
LJVBLJANSKE univerze. Nikdar še ni bi-
lo tako hudo, kot ravno v zadnjih nekaj
letih. Doslej še niti eno brucovanje ni
minilo brez izgredov. Nekateri priredite-
Iji so to vedeli, pa so poklicali LM, ti pa
niso marali intervenirati vse dotlej, <Jo-
kler niso bili pretepi le prehudi. Sicer pa
naj o vsem tem spregovorijo podatki, ki
smo jih zbrall z nedavnih brucomnj:

— Na brucovanju kemikov so (ob
čeni uri) razbUi večje šteuilo kozarcev in
školjko v ženskem stranišču. Prav tako je
neki »gost« skozi okno vrgel stol na dvcr

rišče Akademsk&ga kolegija. Originalno,
kajne? ,

— Isti večer je bilo brucovanje gozdar~
jev in germanistk. Ko smo vstopili že
okrog polnoči, so se pri vratih »zastonj-
karji« tepli z vratarji. Manjše batine je
bil deležen tudi Tony R&nis. Njegovega
spremljevalca je »pritisnil« neki tuji štu-
dent, ker je plesal z neko plavolasko.
Pijana M. H., študentka visoke šole za
telesno kulturo, tudi ni delala najboljše
reklame svoji šoli.

— Na brucovanju pravnikov je bilo pre-
tepanje na vtšinl. Prireditelj se menda
sklicuje na tako imenomno »viško ban-
do«, ki jo po rrmenju nekaterih sestavljajo
tvM študentje. Ta naj bi namreč bila
povzročtteljica vseh pretepav... Na istem
brucovanju je od pijače onemogli tuji štu-
dent sedel na sredini dvorane in se
»kot blazen smejal«.

želite, da še kaj zapišemo, zdaj, ko smo
sl pogledaU v oči? Kaj ni to dovolj?!

Doslej vsi prodlogi in napotki niso po-
magali. Stanje na naših pa se od enega
do drugega slabša in stopnjuje. Kje so
meje zmogljivosti, kje so meje akadem-
skega državljana? Pred kratkim smo se
o tem pogovarjali z nekim profesorj&m
naše univerze, ki nas je vprašal: »Ali je
potrebno, če se stepeš, da imaš fakulteto?x

Za zdaj imamo samo ta predlog:
DO NADALJNJEGA NAJ SE PREPOVE-

DO BRUCOVANJA. če pa ze morajo biti,
naj bodo res za študente dotočene faJcul-
tete in za tiste, ki bodo priUi in pri t>ra-
tih pokazaii povabilo fakvltetnega odbora.
Prepričani smo, da bi bila slika vse drw
gačna...

Ce pc bo še vedno po starem, ste vab-
Ijeni: PruHte, tepli s& bomoU

-»Mnogo ljudi prihaja v kino, med njimi
precej študentav. Ste si morda zapomnili
kakšen obraz?«

»Poznam ogromno Ijudi, toda samo na vi-
dez. V obraz pa 1« malokateremu pogledam,«
je rekel in se nasmehnil, »-saj veste, da je
moja služba taka, da gledam ljudem bolj v
roke.«

»Ste imeli kdaj z mladimi kakSne nepri-
like?«

«-O, da,« je menil brez premišljevanja,
»-imel sem tudi cirkuse! Fajitje so prišli v
dvorano brez vstopnic in ko sem jih zaJotil,
se je marsikomiU nas povesil, ker je mo-
ral zapustiti dvorano. Včasih smo se tudi
Jovili v temi ...«

»•Cesa se iz svoj« desetletne služb« najbolj
spominjate?« sem bil narodveden.

»iNajbolj se spominjam časov, ko so bile
predpremiere in so se ljudje tepli za karte.
Takrat so bill doseženl tudi rekordi, ko je
blagajničarka od osmih zvečer pa do pol
enajstih prodala vseh 1100 vstopnic. zjutraj
so snažilke nabrale za celo smetišnico mo-
ških in ženskih gumbov . . .«

»Imate mogoče hranilno knjižico?«
"•Ne,« je z ©bžaloivanjem izjavll, »-tiste p*

nimam, Sem upokojenec!«
»Studentom in dijakom so podražili me-

gefi"i troleJbusT»e vo?ovn'ce,« sem to îo-
gledao prlpomnil. H-AII SA vam zdi to pravt--

Maribora
LJUBLJANA: PretekH teden je bU
v prostorih univerritetnega odbora
sestanek predsednikov vseh pokra-
jinskih klubov, kjer so se domenili
o načrtih in pripravah na konferen-
co Zveze pokrajinskih klubov. Zve-
za bo povezovala klube v enotno
akcijsko telo, prav tako pa bo Zve-
za pokrajinskih klubov skrbela za
njihove akcije in srečanja.
SKOPJE: Zdravstvena služba skop-
ske univerze je prejela od Jugoslo-
vanskega nacionalnega komiteja sve-
tovne univerzitetne službe večjo ko-
ličino zdravil. Kontigent zdravil je
bil poslan potem, ko je mesto ob
Vardarju zajela poplava. Uporablja-
la se bodo za uresničevanje nepo-
srednih nalog: za ohranitev zdravja
študentov in za odvrnitev nevarno-
sti bolezni in epidemij na področju
skopske univerze.
KRAGUJEVAC: Gradnja nove stav-
be strojne fakultete v Kragujevcu
se bliža zaključni fazi. čeprav je
potrebno, da se vstavijo še stekla v
nekem krilu stavbe, so se drugod
predavanja že začela. Zaradi lepše-
ga zunanjega videza bodlo uredili
še park pred poslopjem, za kar je
odobrenih milijon in tristotisoč di-
narjev.
PRIŠTINA: Podotno kot v Nišu je
tudi v Prištini. Premalo je profe-
sorjev in primanjkuje predavateljev
za vse predmete. Študentska men-
za? Lani jo je zaprla sanitarna in-
špekcija. Zdaj se dogovarjajo, da
bodo nekj hotel adaptirali in ga
usposobili, da bo v njem lahko po
slovala menza. Le v pogledu štipen-
dij so storili korak naprej: ker so
bile prej štipendije minimalne, je
izvršni odbor AKMO izdal odloei-
tev, da se povečajo štipendije.
ZAGREB: V prvi polovici meseca
je bila v Zagrebu XVII. letna skup-
ščina Zveze študentov zagrebške
univerze. »Dmžba pričakuje, da so-
delujemo z večjimi napori in tako
opravičimo njeno zaupanje,« je bilo
izraženo na skupščini, ki so ji pri-
sostvovali visoki politični, znanstvc-
ni in javni delavci. Skupščina je
trajala dva '"

do
Skopja

»•Seveda nl,« je bil odlo^en,. »-Student je
že tako revež, kar mu denarjja ostane (!!)•
naj ima za ,košt<y.«

»Ali kaj občutite svoja upokojenska leta?-
(je bilo previdno vprašanje).

»•Kje pa,« je zatnahnil z roko., »še zdaj lah-
ko nesem pet skodelic kave hiot takrat, ko
sem imel dvajset let. . .«<

'•Kaj mislite o letošnji zimi?«
-Bo huda, ko je že tako zgodaj začela pri-

tiskati!«
»Kam jo pa, ko ste prosti, najraje mahnc-

te?«
»•Najraje grem na Težioo ail pa v Stoži-

ce...«
••Tam popijem v oštariji dv.a ali pa tudl

tri kozarčke cvidka, ki mi prijetno de. Ni-
kdar pa ga oe pijem na škafe. Potem ni
več dober . . .«

Matineja se je ž« zdavnaj začela, ko sva
nehala s klepetom. Nekateri, ki Mein Kampi
niso razumeli, so že odhajali. Z biljeterjem
sva si stisnila roki in pridružnl sem se od-
hajajočim .. .

Tadej Munih

Tribuna - glasllo Zveze Studentov
— Izdaja unlverzitetnl odbor ZSJ —

Dreja uredniSkj odbor - Odgovornl
urednik Jože Sušmelj; giavnl
urednlk Nlko nčai - Uredništvo
In uprava. Trtbuna Polianska <5H.
telefon SO-123 - tekod račun
600-H/3-567 - Letna aaro<*nlna «00
dinarJev. posameznJ \rvoč 20 rnn -
Rotfdplsov ln fotograflj oe vrača-
mo - Ttsk: CP Delo. LJubHana.

l. tel. tt-521

iribuna


